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سال  هفتم/ شماره صد و هفتاد و هفت/ سه شنبه ۱۵ تیر ۱۴۰۰/ قیمت ۲۰۰۰ تومان 

هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

دو راهی بیم و امید
برخی از کارشناسان اقتصادی معتقدند، از سال ۸۸ 
که پرداخت یارانه های نقدی آغاز شد، رشد اقتصادی 
نیز همزمان با کاهش شدیدی روبرو شد. اما اقتصاد 
ایران در حالی سال 1400 را آغاز کرد که دورانی 
انباشته از چالش و دشواری را پشت سر گذاشت. 
تحریم هایی که به قصد فروپاشی اقتصاد کشورمان 
وضع شده بود، عدم دسترسی ایران به منابع ارزی 
خود در خارج از کشور و همچنین شیوع کرونا که 
هرکدام به تنهایی می توانست منجر به یک فاجعه 

اقتصادی در کشور شود. با وجود ...
۰۴

 گزارش

مدیریت لیتربه لیتر
سامانه دوم آبرسانی اصفهان بزرگ و یا همان گلاب 
دو در سال ۸6 باید به اتمام می رسید و تحویل 
شرکت آب و فاضلاب اصفهان می شد؛ اما به دلایل 
اداری و برخی مجوزها این پروژه مهم هنوز به اتمام 
نرسیده است. طرحی که بعد از اتمام، در چارچوب 
مشکل  حل  موجب  غیرعامل،  پدافند  طرح  یک 
جمعیت 4 میلیونی استان اصفهان خواهد شد. اما به 
نظر می رسد تامین آب شرب اصفهانی ها به اما و اگر 
طرحی وابسته است که گویا طی یک دهه گذشته 

حواشی بسیاری را ...
۰۷

مطالبه اصفهانی ها از رئیس جمهور منتخب اعلام شد؛

آب، قطار سریع السیر و گردشگری
هفته گذشته نشست ماهیانه کارگروه اقتصادی بنیاد مطالعات نصف جهان در اتاق بازرگانی اصفهان برگزار 
شد و رئیس اتاق اصفهان سه موضوع آب، قطار سریع السیر و گردشگری را به عنوان محورهای اصلی مطالبات 
استان از رئیس جمهور منتخب عنوان کرد. به نظر می رسد قرار است پیگیری طرح های توسعه ای استان با 
محوریت این بنیاد انجام شود؛ بنیادی غیردولتی  و مردم نهاد که جمعی از اصفهانی های مقیم تهران و فعال 
در نهادهای مختلف آن را تأسیس کرده و پیگیری طرح های توسعه ای استان با هدف پیشرفت آن را به عهده 
گرفته اند. اما بدون شک تامین مالی این 3 پروژه بزرگترین مانع پیش روی این بنیاد است. مانعی که تنها از 

مجرای تشکیل صندوق های سرمایه گذاری مشترک امکانپذیرخواهد بود.
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فوربس می نویسد: »دولت ایران با تزریق یک درصد از دارایی های صندوق توسعه ملی به بازار 
بورس در سپتامبر پارسال و تزریق دوباره ۲۵00میلیارد تومان به این بازار در ژانویه امسال در 
رشد شمار میلیونرهای کشور کمک کرده است.« این گزارش در ادامه می افزاید رشد انفجاری 
میلیونرها در ایران باعث شده است که ایران چهاردهمین کشور از لحاظ شمار میلیونرها در 
جهان و اولین کشور در خاورمیانه شود و حتی عربستان با ۲10هزار میلیونر، در رده 1۷ و 

پایین تر از ایران قرار دارد.

وزیرراه وشهرسازی می گوید: وقت نکرده است تا در سامانه املاک و اسکان اطلاعات تک 
واحد خود را ثبت کند. وی در حاشیه مراسم گرامیداشت روز دریانورد در پاسخ به پرسشی 
درباره تعداد ثبت نام کنندگان در این سامانه گفت: تاکنون بیش از 3 میلیون نفر محل 
سکونت خود را ثبت کرده اند. وی در حالی برای ثبت نام همه مردم در این سامانه اظهار 
امیدواری کرد که در عین حال اعلام کرد: در سامانه اسکان ثبت نام نکرده ام؛ فقط یک خانه 

دارم و وقت نکرده ام در سامانه اسکان ثبت نام کنم.

 نوسان: رئیس سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی استان اصفهان با بیان 
پذیری  اینکه زنگ خطر زیست 
اصفهان به صدا درآمده اســت، 
گفت: شرایط زیست پذیری کشور 
و استان اصفهان به شدت در خطر 

است.
نعمت الله اکبری افزود: اکنون به عنوان 
یک کارشناس و کسی که آمایش استان 
اصفهان را انجام داده، نگرانی های خودم 
را در حوزه زیســت پذیر بودن شهر در 
سطح ملی و استان اعلام می کنم. وی 
با تاکید براینکه شرایط زیست پذیری 
کشور و استان اصفهان به شدت در خطر 
است، تصریح کرد: در این بحث تعارف 
را باید کنار گذاشــت. دو ســال پیش 
سخنرانی در کاشان داشــتم و در آنجا 
گفتم »ما مدیران متهمیم«. امروز هم 
می گویم اگر زاینده رود خشک است، 
اگر فرونشست زمین در اصفهان نگرانی 
ایجاد کــرده و اگر زمین، هــوا و آب را 
ناپاک کرده ایم، همه ناشی از تصمیمات 

نادرست بوده است.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
اســتان اصفهان با اشــاره به وضعیت 
نامناسب فرونشست در استان اصفهان، 
گفت: یک زلزله 3 ریشتری ممکن است، 
موجب بروز خسارات زلزله ۷ ریشتری 
شود و نداشتن روزهای پاک در استان 
اصفهان بســیار نگران کننده اســت. 
اکبری به آمار روزهای پاک در اصفهان 
اشاره کرد و گفت: در سال ۹۷، 33 روز 
هوای پاک داشــتیم و در سال گذشته 
تنها پنج روز هوای پاک را تجربه کردیم 
که بسیار نگران کننده است. وی با اشاره 
به بررســی چاه های محدوده اســتان 
اظهار کرد: تعداد چــاه ها در چهار دهه 
گذشــته هزار درصد رشد داشته است 
و هر ســال هشــت دهم متر کاهش 
آبخوان داشــته ایم. اکبری گفت: ۷۲ 
درصد جمعیت استان اصفهان در پنج 
درصد مساحت آن زندگی می کنند و 
۵۵ درصد صنایع بزرگ استان در این 
پنج درصد مساحت قرار گرفته اند که 
گویای یک فضای نامناســب است. به 
گفته رئیس سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی اســتان اصفهان، این آمار نگران 
کننده گویای این اســت که زیســت 
پذیری را به شدت به خطر انداخته ایم 
و البته واقعیت هایی است که با آن روبرو 

هستیم.
اکبری با اشاره به ارزیابی های انجام شده 
اشــاره کرد و افزود: ارزیابی های توان 
به ما می گوید تقریبا هیچ نقطه ای در 
استان اصفهان نداریم که دچار تنش آبی 
نباشد  و تنها در بخش هایی از مناطق 
شرق که کســی در آنجا زندگی نمی 
کند، دچار تنش آبی نیســتیم که این 

موضوع بسیار نگران کننده است.
وی گفت: اگر امروز حتــی به گونه ای 
عمل کنیم که ساکن شــدن یک نفر 
بیشــتر به جمعیت شــهر اصفهان را 
متوقف کنیم، باز هم دیر اســت. وی با 
طرح این پرسش که آیا استان اصفهان 
و به ویژه شهر اصفهان اجازه بارگذاری 
بیشتر از این را دارد؟ خاطرنشان کرد: در 
شش سال گذشته سعی کردیم جلوی 
خسارت بیشــتر را بگیریم و چیزی را 
بهبود نداده ایم.   وی گفت: به عنوان یک 
کارشناس معتقدم که زنگ خطر جدی 
زیست پذیری در استان اصفهان به صدا 

درآمده است.

پیام وزیر مسکن به دولت آیندهوجود 250 هزار میلیونر در ایران
اقتصاد اصفهان

     گزارش

زنگ خطر
زیست پذیری اصفهان

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: در هفته های پایانی لیگ بیستم، در کنار تیم بحران زده 
 ـکه به بخش خصوصی تعلق دارد  و ریشه دار ماشین سازی تبریز 
و گفته می شود حتی پول سفر این تیم با اتوبوس هم در حساب 
 ـ نام تیم آشنای اصفهانی نیز به چشم  باشگاه موجود نیست 
می خورد که حضورش در منطقه خطر بسیار عجیب است. در 
تاریخ لیگ حرفه ای، پرسپولیس، استقلال، ذوب آهن، سپاهان و 
سایپا تنها تیم هایی هستند که در تمام ادوار مسابقات فوتبال لیگ 
حرفه ای در میدان حضور داشته اند و هیچ گاه سقوط نکرده اند. در 
این بین مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی ذوب آهن خطاب به 
استاندار و مدیرکل ورزش و جوانان استان اصفهان گفت: از شما 
می خواهیم که صدای ما برای احقاق حقوق پایمال شده تیم ذوب 
آهن باشید، چرا که صدای ما را کسی نمی شنود، با فدراسیون 
بارها صحبت و نامه نگاری کردیم، اما دریغ از یک جواب. آنچه می 
خوانید، مهمترین رویدادهایی است که درهفته گذشته بر اقتصاد 

اصفهان گذشت؛
تذکر نماینده اصفهان 

به وزیر صمت 
نماینده مردم اصفهان به وزیر صمت  مبنی بر لزوم توجه به رفع مشکلات 
این  داد.  تذکر  اصفهان  استان  صنعتی  شهرک های  شرکت  در  مدیریتی 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: در رتبه بندی کلی 
دستگاه های اجرایی استان که بر اساس ارزیابی شاخص های متعدد عمومی 
و اختصاصی توسط سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان انجام می شود، در 
سال های متعدد یکی از بدترین رتبه ها به شرکت شهرک های صنعتی استان 
اختصاص داشته است. مهدی طغیانی، اضافه کرد: این دستگاه در سال 13۹6 
رتبه 64 از بین 6۷ دستگاه مورد بررسی، در سال 13۹۷ رتبه 63 از بین 66 
دستگاه و در سال 13۹۸ رتبه 4۷ از بین ۵۹ دستگاه را به دست آورده است. 
آیا اینکه دستگاهی در ارزیابی کارشناسی در سال های متعدد این وضعیت 
را داشته باشد نباید مورد آسیب شناسی مدیریتی قرار گیرد؟ چرا علی رغم 
تخلفات متعدد و محرز در این شرکت و دخالت های بیرونی در آن هیچ اقدامی 
نمی شود؟ شایان کر است، محمدجواد بگی از ۲۷ مرداد 13۹4 مدیرعاملی 

شرکت شهرک های صنعتی استان اصفهان را بر عهده دارد

مرمت گنبد شیخ لطف الله 
را متوقف کنید

تعدادی از استادکاران مرمت و دوستداران میراث فرهنگی استان اصفهان، با 
حضور در دفتر اتحادیۀ صنف صنایع دستی این استان، خواستار توقف مرمت گنبد 
مسجد شیخ لطف الله تا برگزاری کنگرۀ نقد مرمت و رفع شبهات موجود شدند.

حق مردم اصفهان 
احقاق شود

نماینده مردم خمینی شهر در مجلسگفت: قانون جهش تولید و تأمین مسکن 
را مجلس شورای اسلامی تصویب کرد، بر اساس این قانون سالی یک میلیون 
مسکن در دستور کار قرار داده شده و باید به عنوان اولویت اول در دستور 
دولت آینده قرار بگیرد. نقدعلی، تاکید کرد: نخستین مطالبه بنده از آیت الله 
رئیسی بحث احقاق حق مردم استان اصفهان درخصوص مباحث آب شرب و 
کشاورزی است که امروز در کل کشور به یک ابر چالش تبدیل شده است، اما 
در استان اصفهان در کمال ناباوری این ابر چالش از نظر سختی و گستره تأثیر 
سوء بر زندگانی مردم، در رده اول قرار دارد و باید در اولویت اول قرار بگیرد. 
امروز کشاورزی استان اصفهان در حال نابودی است و چالش های دنباله آن ۵.۵ 

میلیون جمعیت استان را تهدید می کند، باید یک مدیریت ویژه شود.

تولید مدرن نهال های »لیبل آبی« 
برای نخستین بار در اصفهان

رئیس بنیاد مستضعفان در حاشیه بازدید از یک مجموعه دامپروری و کشاورزی 
در استان اصفهان گفت: بنیاد مستضعفان برای نخستین بار در ایران، نهال های 
شناسنامه دار، اصیل و پربازده را با هدف ارتقای بهره وری در حوزه باغداری تولید 
کرد که ظرفیت تولید سالانه ۲00 هزار نهال لیبل آبی و ۲ میلیون چشمه 
پیوندک را دارد. به گزارش روابط عمومی بنیاد مستضعفان، سید پرویز فتاح در 
سفر به استان اصفهان و بازدید از یک واحد تولیدات دامی، کشاورزی و باغی 
بنیاد مستضعفان در منطقه اردستان اصفهان، با اشاره به بخشی از فعالیت این 
واحد در حوزه تولید نهال های لیبل آبی افزود: این واحد توانایی دارد سالانه 
بیش از ۲00 هزار نهال لیبل آبی را با استفاده از آزمایشگاه های تخصصی و 
نیروهای جوان و متخصص خود تولید کند و تولیدات خود را برای ارتقای بازده 
محصولات باغی کشور، در اختیار باغداران و فعالان بخش خصوصی قرار دهد.

افتتاح
 رصد خانه ملی

رصدخانه ملی ایران همزمان با اتمام ساخت، نصب و آغاز راه اندازی تلسکوپ در 
قله گرگش در حوالی شهرستان کاشان، رصد خانه ملی ایران با حضور حسن 
روحانی- رییس جمهور و سورنا ستاری- معاون علمی و فناوری ریس جمهور 
به صورت مجازی افتتاح شد. رصد خانه ملی ایران بر روی قله گرگش در حوالی 
شهرستان کاشان به ارتفاع تقریبی 3600 متر از سطح دریا واقع شده است. 
این رصدخانه از نظر سایز آینه و کیفیت عکس از ویژگی بالایی برخوردار است 
و جزء چند سایت برتر جهان محسوب می شود. تمام اجزا و تجهیزات این 
تلسکوپ ساخت داخل است و با اجرای این مرکز، ایران جزء یکی از 10 کشور 

دارای این تجهیزات می شود

دریغ از یک جواب

بنیاد پیشرفت و مطالعات نصف جهان با 
هدف بررسی فرصت های سرمایه گذاری 
 13۹1 ماه  شهریور  در  اصفهان  استان 
تشکیل شد. رویکرد اولیه این بنیاد ایجاد 
صندوق سرمایه مشترک استان اصفهان 
سال  آن  که  رویدادی  اولین  در  و  بود 
برگزار کرد این امر را گامی مهم در هدایت 
سرمایه ها را به سمت تولید قلمداد کرد. 
جمع  در  زمان  آن  فولادگر  حمیدرضا 
اعضای کمیسیون تأمین مالی اتاق اصفهان 
اظهار کرد: طی سال های گذشته استان 
سرمایه گذاری  شاخص های  در  اصفهان 
عقب افتاده است و همچنین رتبه استان 
در پیشرفت و توسعه اقتصادی نسبت به 
سایر استان ها پایین تر است. در آن جلسه، 
توسعه ابزارهای مالی به عنوان ضرورتی 
اجتناب ناپذیر برای تأمین مالی واحدهای 
تولیدی و پروژه های بزرگ قلمداد شد که 
ساختار سنتی تأمین مالی را از بانک ها به 
سمت تشکیل صندوق های سرمایه گذاری 

مشترک سوق خواهد داد. 
اتفاقی که علاوه بر ایجاد اشتغال در جامعه 
به رشد اقتصادی استان نیز کمک شایانی 
خواهد کرد. به گفته فولادگر، بنیاد نصف 
جهان چند کارگرو ه از جمله آب، سلامت، 
در  و  دارد  اقتصادی  و  حقوقی  مسائل 
طرح هایی  و  توسعه ای  طرح های  آن ها 
که برای پیشرفت اصفهان است و نیاز به 
سرمایه گذاری دارد را در جلسات استانی و 
ملی پیگیری می کند. هرچند طی هشت 
گذشته به دلیل یکدست نبود تیم مدیریتی 
اقتصاد استان این برنامه ها به محاق رفت، 
اما به نظر می رسد با وجود اشتراک بسیار 
با   13۹1 سال  جلسه  اعضای  میان  در 
نشست هفته گذشته کارگروه اقتصادی 
بنیاد مطالعات نصف جهان در اتاق بازرگانی 
توسعه ای  طرح های  پیگیری  اصفهان 
استان با محوریت این بنیاد خواهد بود و 
به نظر می رسد سمت سوی تامین مالی 
3 اولویت اقتصاد اصفهان تنها از مجرای 
سرمایه گذاری  صندوق های  تشکیل 

مشترک عبور خواهد کرد.

سازوکار تأمین مالی
محقق شود

مسعود گلشیرازی در این نشست، با اشاره 
به دکترین اقتصادی رئیس جمهور منتخب 
اظهار کرد: نقطه مشترک برنامه ها این بود 

که رفع مشکلات وابسته به اولویت قراردادن 
در  کرد:  تاکید  است. وی  اقتصاد کشور 
دولت گذشته بخش خصوصی و صنعت در 
انتقال دانش فنی عملکرد مناسبی نداشت 
و سرمایه گذاری لازم انجام نشد، بنابراین 
پروژه ها متوقف شد و رشد اقتصادی مطلوب 
محقق نشد. وی اضافه کرد: طبق فرموده 
مقام معظم رهبری دیگر زمان آزمون و خطا 
نیست و افرادی که به کار تسلط ندارند نباید 
به امور گمارده شوند و مجری سیاست ها 
شوند.گلشیرازی با اشاره به مسائل زیربنایی 
استان، تاکید کرد: در حوزه آب، وزیر نیرو 
و  باشد  داشته  توسعه مدار  بینشی  باید 
قائل به این باشد که اگر در استان اصفهان 
اقدامی انجام شود نتیجه آن به نفع کل 
کشور خواهد بود. گلشیرازی، پروژه قطار 
سریع السیر اصفهان-تهران را کلید توسعه 
استان و کشور دانست و خاطرنشان کرد: 
گردشگری نیز دیگر حوزه بنیادی و کلیدی 
برای توسعه استان و استان های همجوار 
است و نباید در سه حوزه مطرح شده، 

کوتاهی کرد.
 وی تأکید کرد: تا زمانی که سازوکار تأمین 
مالی و سازوکار حمایت از بخش اقتصادی 
مولد در کشور سر و سامان نگیرد، ساخت 
و تکمیل پروژه ها و توسعه اقتصادی محقق 

نمی شود.

بسته پیشنهادی برای 
رسیدن به وضعیت مطلوب 

رئیس کار گروه اقتصادی بنیاد نصف جهان 
نیز در این نشست گفت: قرار است جلسه ای 
با رئیس جمهور منتخب داشته باشیم تا 
بسته پیشنهادی خود برای توسعه اقتصادی 
استان را ارائه دهیم. حمیدرضا فولادگر 
بخش  سه  در  استان  مسائل  داد:  ادامه 
قابلیت ها و توانمندی ها، امکانات زیرساختی 
و حوزه های دیگر مانند گردشگری و میراث 
تصریح  وی  است.  شده  احصا  فرهنگی 
کرد: تمام این موارد ارزیابی شده است و 
مشخص کرده ایم که این مشکلات چه 
میزان به دیوان سالاری اداری، مشکلات 
آب، محرومیت و توسعه نیافتگی استان، 
مسائل بیمه ای و گمرکی یا منابع بانکی 
استان باز می گردد، همچنین پیشنهاداتی 
برای رسیدن استان از وضعیت فعلی به 
وضعیت مطلوب و رفع موانع در این بسته 
پیشنهادی بیان شده که البته به روزرسانی 

خواهد شد. 
مهدی طغیانی، نماینده اصفهان در مجلس 
باید  اینکه  بیان  با  نیز  اسلامی  شورای 
گزارشی مختصر و مفید از وضعیت توسعه 
استان به رئیس جمهور منتخب ارائه شود، 
باید به حوزه های  گفت: در این گزارش 
و  گردشگری  در  استان  اقتصاد  پیشران 
اقتصاد دانش بنیان اشاره شود، همچنین 
باید به پروژه هایی مانند قطار سریع السیر، 
دهکده لجستیک، پروژه های جریان دائمی 
زاینده رود و همچنین مدیریت آب اشاره 
کرد. وی همچنین تأکید کرد: مدیرانی 
که قرار است در دستگاه های عملیاتی و 
اقتصادی استان به کار گمارده شوند، نباید 

مدیران غیرمتخصص و پروازی باشند.

آب
نیاز  و  آشامیدنی  آب  تامین  اینروزها 
کشاورزی مهمترین اولویت اصفهان است. 
با این وجود کارشناسان حوزه آب معتقدند، 
مدیران استان در طرح انتقال آب از خلیج 
فارس به اصفهان تنها به صنعت و در اصل 
به توسعه آن فکر کرده اند که در آینده نیز 
دو  را  استان  محیطی  زیست  مشکلات 
چندان خواهد کرد. یک کارشناس زمین 
شناسی و منابع آب که نخواست نامش 
اعلام شود، با بررسی طرح انتقال آب از 
خلیج فارس به اصفهان، به " نوسان" می 
گوید: اجرای این طرح دو حالت دارد؛ یا 
آب در خلیج فارس شیرین و به اصفهان 
ارسال می شود که باید دید نمک این آب 
به کجا ریخته می شود؛ اگر به دریا ریخته 
می  برهم  خلیج فارس  اکوسیستم  شود 
ریزد و اگر بخواهند بعد از انتقال آب شور، 
به  باید  را شیرین کنند  آن  اصفهان  در 
سرانجام این نمک در اصفهان فکر کرد؟ این 
کارشناس، همچنین با بیان اینکه اصفهان 
1۵00 متر از سطح دریا ارتفاع دارد، می 
گوید: پمپاژ آب در این ارتفاع نیازمند هزینه 
بالایی است و آیا برای تامین برق این پمپاژ، 
وزارت نیرو دوباره اقدام به احداث نیروگاه 
مازوت سوز می کند. بدون تردید با وجود 
طرح هایی که توجیه زیست محیطی ندارد 
، مشکل کم آبی بخش های شرب، محیط 
زیست و کشاورزی اصفهان حل نخواهد 
شد و این گونه طرح ها تنها برای شرکت 
ها و دست اندرکاران اجرای مفید است. به 
اعتقاد بسیاری از کارشناسان، تنها با کنترل 

برداشت ها و با شناخت و تنظیم رودخانه 
زاینده رود و رعایت حقابه ها می توان چالش 
کم آبی اصفهان را برطرف کنیم. از سوی 
دیگر به منظور توسعه پایدار اصفهان، مسیر 
تامین مالی این پروژه نه از دل صنعت که از 
مجاری دیگری می گذرد تا اصفهان میزان 

وابستگی خود به صنعت را کاهش دهد. 

قطار سریع السیر
سریع السیر  قطار  پروژه  پیش  سال   1۵
تهران- اصفهان کلید خورد و قرار بود در 
ای  پروژه  تکمیل شود؛  پنج سال  مدت 
که امروز تنها ۵ درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد و در تمام سال های گذشته با حواشی 
متعددی از تغییر سرمایه گذار، شرایط و 
ویژگی های فنی، توقف های کوتاه مدت و ... 
روبرو شده است. اما این تمام ماجرا نیست؛ 
چندی پیش یکی از اعضای کمیسیون 
عمران مجلس اعلام کرد که این پروژه فاقد 
توجیهات لازم برای ادامه کار است و وزارت 
راه و شهرسازی باید آن را متوقف کند؟؟؟!!! 
در واکنش به این صحبت ها، حسینعلی 
حاجی دلیگانی- عضو هیئت رئیسه مجلس 
شورای اسلامی با اعتقاد بر اینکه برخی 
افراد با تنگ نظری و بدبینی در برخی از 
جریانات داخل استان های دیگر به دنبال 
توقف اجرای این طرح هستند، تاکید کرد: 
اعلام آمادگی می کنیم تا در آن استان ها نیز 
چنین پروژه هایی راه اندازی شود، اما آنها در 
صدد لغو پروژه ای نباشند که سال هاست 
شده  کشیده  زحمت  و  هزینه  آن  برای 
است. به نظر می رسد همچنان تامین مالی 
بزرگترین مشکل پروژه قطار سریع السیر 

اصفهان- تهران است. 

گردشگری
تولید  از  حمایت  دفتر  مدیرکل 
فرهنگی،  میراث  وزارت  صنایع دستی 
گردشگری و صنایع دستی می گوید: شیوع 
ویروس کرونا در کشورمان 3 هزار میلیارد 
تومان به تولیدکنندگان صنایع دستی و 3 
هزار و 1۲۷ میلیارد تومان به فروشندگان 
این صنعت، خسارت وارد کرد. او سه عامل 
»سیل سال ۹۸«، »تحریم« و »کرونا« را 
باعث رکود فروش و علت اصلی ضربه به 
این صنعت بیان کرد و گفت: بعد از وقوع 
سیل هم با افزایش قیمت مواد اولیه به دلیل 
رشد قیمت ارز روبه رو بودیم که این موضوع 
هم به نوبه خود باعث رکود فروش و زیان 
به صنعتگران این حوزه شد و بعد از شیوع 
و  صنعتگران   ،۹۸ سال  اواخر  در  کرونا 
هنرمندان صنایع دستی در نوروز ۹۹ نیز در 
نمایشگاه های عیدانه در استان ها شرکت 
نکردند. از سوی دیگر در بخش گردشگری 
نیز با وجود همان شرایط اوضاع چندان 

مساعدی وجود ندارد.

مطالبه اصفهانی ها از رئیس جمهور منتخب اعلام شد؛

آب، قطار سریع السیر و گردشگری
تامین مالی 3 اولویت اقتصاد اصفهان تنها از مجرای تشکیل صندوق های سرمایه گذاری مشترک امکانپذیرخواهد بود

هفته گذشته نشست ماهیانه کارگروه اقتصادی بنیاد مطالعات نصف جهان در اتاق بازرگانی اصفهان 
برگزار شد و رئیس اتاق اصفهان سه موضوع آب، قطار سریع السیر و گردشگری را به عنوان محورهای 
اصلی مطالبات استان از رئیس جمهور منتخب عنوان کرد. به نظر می رسد قرار است پیگیری طرح های توسعه ای 
استان با محوریت این بنیاد انجام شود؛ بنیادی غیردولتی  و مردم نهاد که جمعی از اصفهانی های مقیم تهران و فعال 
در نهادهای مختلف آن را تأسیس کرده و پیگیری طرح های توسعه ای استان با هدف پیشرفت آن را به عهده گرفته 
اند. اما بدون شک تامین مالی این 3 پروژه بزرگترین مانع پیش روی این بنیاد است. مانعی که تنها از مجرای تشکیل 

صندوق های سرمایه گذاری مشترک امکانپذیرخواهد بود.

هفته نامه نوسان
گروه بازرگانی
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 نوســان: قرارداد مشارکت در 
احداث، بهره بــرداری و انتقال 
)BOT( واحــد پیرولیز ضایعات 
خطوط پردازش پسماند شهرداری 
اصفهان با ســرمایه گذار بخش 
خصوصی امضا شد تا برای اجرای 
فاز اول به ظرفیــت ۱۰ تن در روز 
در ســازمان مدیریت پســماند 
اقدامات لازم  شهرداری اصفهان 

انجام شود. 
شهردار اصفهان در نشستی که به منظور 
امضای این قرارداد برگزار شــد، اظهار 
کرد: یکی از برنامه هایی که از ابتدای کار 
روی آن تاکید داشتیم بهبود وضعیت و 
ارائه راهکاری برای فرآیند مناســب تر 
مدیریت پسماند بود، به همین منظور 
طی دو تا سه ســال اخیر نیز اقدامات 
بسیار خوبی در سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری اصفهان صورت گرفته است. 
قدرت اله نوروزی تصریح کرد: قراردادی 
که امروز منعقد می شود قرارداد کاملی 
اســت که مباحث فنــی در آن رعایت 
شــده و انتظارمان این است که شریک 
ما در ایــن کار به صورت جــدی به آن 
ورود پیدا کند زیرا نگاه ما به شــهر یک 
نگاه همیشگی اســت و امیدوارم تولید 
سوخت که در این قرارداد ذکر شده هر 
چه سریعتر تحقق پیدا کند. وی افزود: 
لازم است میزان ظرفیت 10 تن فعلی 
در اولین فرصت به 300 تن برسد و این 
شرکت برای شهرهای دیگر نیز اصفهان 

را به عنوان الگو قرار دهد.
مدیرعامل ســازمان مدیریت پسماند 
شــهرداری اصفهان در حاشیه امضای 
این قرارداد، اظهار کرد: بخش غیرآلی 
پســماند شــهری پس از جمع آوری 
دفن می شــود که حدود 300  تا 3۵0 
تن در روز اســت، دفن ایــن مقدار می 
تواند تبعات زیســت محیطی داشته 
باشــد، یکی از رســالت ها و ماموریت 
های شهرداری در برنامه اصفهان 140۵ 
کاهش آلودگی های زیســت محیطی 
اســت بنابراین برنامه ریزی ها صورت 
گرفت تا با اســتفاده از تکنولوژی های 
موجود این مواد که بیشتر آنها پایه نفتی 

و کربنی دارد به انرژی تبدیل شود.
رحیم محمدی با بیان اینکه اســتفاده 
از این تکنولوژی برای نخســتین بار در 
کشور اســت که روی ضایعات خطوط 
پردازش پســماند شــهری  انجام می 
شــود، تصریح کرد: با برنامه ریزی ها 
و مطالعاتــی که صورت گرفت ســعی 
کردیم از طریق شــرکت هــای دانش 
بنیــان داخلی ایــن کار انجام شــود، 
خوشبختانه شرکت توسعه کارآفرینی 
بهمن زیرمجموعه بنیاد برکت در این 
زمینه اعلام آمادگی کرد تا به این پروژه 
ورود پیدا کرده و ســرمایه گذاری کند. 
وی ادامه داد: با مطالعات انجام شــده و 
توافقاتی که صــورت گرفت در نهایت 
قرار شــد واحد اول به ظرفیت  10 تن 
در روز که در اصل ضایعات را تبدیل به 
ســوخت می کند در کارخانه کودآلی 
سازمان مدیریت پســماند راه اندازی 

شود و قرارداد آن منعقد شد. 
وی ضمن ابراز امیدواری بر بهره برداری 
از ایــن کارخانه ظرف حداکثــر ۷ ماه 
آینده، افزود: پس از گرفتن مجوزهای 
لازم محیط زیســتی این ظرفیت 10 
تنی به 300 تن می رسد و این حرکتی 
است که ما را به ســمت شعار اصفهان 

شهری زیست پذیر  می رساند.

پیوند و همکاری میان انجمن دوستی پرتغال و ایران که از جمله ایرانیان مقیم پرتغال به 
شمار می آیند با اصفهان پس از آن شکل گرفت که ابتکار »شهروند دیپلمات« از سوی 
شهرداری اصفهان جهت توسعه تعاملات بین المللی این شهر و بهره گیری از ظرفیت 
ایرانیان خارج از کشــور به اجرا درآمد. در این رویداد که جمعی از شهروندان پرتغالی 
حضور داشتند، علاوه بر سخنرانی ســفیر ایران در لیسبون، نمایشگاه عکس و صنایع 

دستی اصفهان نیز برگزار و پیام ویدیویی شهردار اصفهان پخش شد.

معاون مالی و اقتصادی شــهردار اصفهان گفت: در مدت چهار ســال اخیر ۷۷ قرارداد 
پروژه های مشارکتی در شهرداری به سرانجام رســیده که ارزش سرمایه گذاری آنها به 
قیمت قرارداد یک هزار و ۸30 میلیارد تومان بوده است. مرتضی طهرانی تصریح کرد: در 
سال ۹6 تنها 13 قرارداد مشارکتی در شهرداری وجود داشت که در سال ۹۷ این تعداد به 
1۹ قرارداد، سال ۹۸ به ۲1 قرارداد و در سال گذشته به ۲4 قرارداد رسید و در سال جاری 

نیز تاکنون تعداد قراردادها خوب بوده است.

اجرای 77 قرارداد مشارکتی در شهرداری اصفهانبرگزاری رویداد اصفهان در پورتو توسط شهروند دیپلمات ها

گزارش

گزارش

تولید سوخت از بخش
غیرآلی پسماند شهری

در هشتاد و نهمین برنامه »هر یکشنبه، یک افتتاح« اتفاق افتاد؛

ابراز  ضمن  آیین  این  در  اصفهان  شهردار 
خرسندی از امضای این تفاهم نامه با شهر 
سمرقند به عنوان چهاردهمین خواهرخوانده 
اصفهان، اظهار کرد: امروز آغاز روابط اصفهان 
و سمرقند را اعلام می کنیم و بعد از شهر 
و  پرتغال  در  پورتو  شهر  با  نیز  سمرقند 
حیدرآباد در هند امضای این تفاهم نامه های 
خواهرخواندگی که مراحل نهایی آن در حال 

انجام است، ادامه پیدا می کند. 
قدرت اله نوروزی با بیان اینکه از امروز و با 
امضای تفاهم نامه خواهرخواندگی میان من 
و شهردار سمرقند این دو شهر تاریخی محور 
فعالیت های فرهنگی، گردشگری، اقتصادی و 
... برای کشورهای ازبکستان و ایران می شوند، 
تصریح کرد: سمرقند و اصفهان هر دو عضو 
اکو هستند که این موضوع می تواند اصفهان 
و سمرقند را به عنوان دو شهر مهم منطقه 
اکو ایجادگر شبکه شهرهای کوچک کند، 
الگوی موفقی از چندجانبه  گرایی بیناشهری 
را شکل دهد و منجر به موفقیت های بزرگ 
و همکاری های چندجانبه شود. وی ادامه 
داد: این تفاهم نامه فقط برای همکاری بین دو 
شهرداری نیست بلکه تفاهم نامه ای است که 
همه نهادهای مربوطه مانند اتاق بازرگانی، 
دانشگاه و ... را نیز درگیر می کند تا در سایه 
این رابطه دوستی و تعامل، به عنوان همتاهای 

یکدیگر برای آغاز همکاری اقدام کنند. 
شهردار اصفهان با بیان اینکه هر دو شهر 
اصفهان و سمرقند از جمله شهرهای مهم 

این  امضای  افزود:  دنیا هستند،  تاریخی  و 
تفاهم نامه زمینه رابرای فعالیت و همکاری 
بیشتر میان دو شهر فراهم می کند. وی اضافه 
کرد: با توجه به اینکه هر دو شهر در زمینه 
دیپلماسی تجربه خوبی دارند امضای این تفاهم 
نامه یک فرصت خوب برای شهروندان هر دو 
شهر و شهروندان دو کشور برای آشنایی بیشتر 
با یکدیگر است و امیدوارم این تفاهم نامه زمینه 

را برای تعامل بیشتر فراهم کند.
نوروزی خطاب به شهردار سمرقند، گفت: ما در 
مهرماه امسال سی و چهارمین جشنواره فیلم 
کودک و نوجوان را در شهر اصفهان برگزار می 
کنیم که با استفاده از این فرصت از شما دعوت 
میکنیم تا در این زمینه مشارکت کرده و امسال 
با حضور فعالان صنعت سینما در کشور شما 
جشنواره بهتری را برگزار کنیم. وی افزود: 
امیدوارم با تقویت این تعاملات زمینه همکاری 
در حوزه های کتاب، موسیقی و ویدیو نیز فراهم 
شود تا شهروندان دو شهر بتوانند کارهای 
اینگونه ای را با همکاری یکدیگر انجام دهند. 
شهردار اصفهان گفت: امیدوارم جشنواره فیلم 
کودک و نوجوان زمینه ای برای تقویت رفت و 
آمد بین شهروندان دو کشور شود. وی تاکید 
کرد: در پایان از "عظیم منوراف " رییس مرکز 
تمدن اسلامی که در سال ۹۷ به اصفهان سفر 
کرده و پیشنهاد خواهرخواندگی اصفهان و 
سمرقند را داد، همچنین آقای نیرآبادی سفیر 
ایران در ازبکستان که ثمره تلاشش امروز منجر 
به امضای این تفاهم نامه شده تشکر میکنم و 

امیدوارم این روابط زمینه ای برای توسعه روابط 
فرهنگی، گردشگری، اقتصادی و ... میان دو 

شهر شود.

خواهرخواندگی؛ اساس 
همکاری میان دو شهر 

شهردار سمرقند نیز در این آیین اظهار کرد: 
امضای سند تفاهم نامه خواهرخواندگی میان 
دو شهر اصفهان و سمرقند یک پایه گذاری 
برای برقراری روابط دوستانه و همکاری میان 
دو شهر قدیمی و برادر است. بابر میرزا آبلاقل 
اف، تصریح کرد: همکاری و دوستی بین دو 
شهر هم دین و دارای جهان بینی مشترک 
باعث توسعه روابط میان ملل دو کشور می 
شود. وی با بیان اینکه ما نیز مشتاق امضای این 
سند هستیم، افزود: بعد از گذشت 600 سال 
یکبار دیگر این دو شهر تاریخی در راه دوستی 
اجداد خود قدم گذاشته و قصد دارند این راه را 

ادامه دهند. 

ظرفیت های مختلف 
خواهرخواندگی 

سفیر جمهوری اسلامی ایران در ازبکستان نیز 
در ادامه این آیین اظهار کرد: امضای این تفاهم 
نامه می تواند زمینه ساز اتفاقات و همکاری های 
بعدی در زمینه های فرهنگی، گردشگری و 

اقتصادی باشد.
حمید نیرآبادی تصریح کرد: شهر اصفهان و 
سمرقند دارای ظرفیت های متعدد و بسیاری 

هستند که می توانند با استفاده از این ظرفیت 
روابط خود را هر چه بیشتر توسعه دهند.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
گفت:  آیین  این  حاشیه  در  نیز  اصفهان 
چهاردهمین قرارداد خواندگی اصفهان با شهر 
سمرقند امضا شد، شهری که ما با آن اشتراکات 
فرهنگی بسیاری داریم، سمرقند و اصفهان هر 
دو در مسیر جاده ابریشم قرار دارند، از این شهر 
به عنوان دروازه تمدن شرق و غرب نام برده می 
شود و شهری است که در یونسکو به عنوان 

تقاطع فرهنگ ها ثبت شده است.
ایمان حجتی دو شهر سمرقند و اصفهان را از 
جمله کهن ترین شهرهای مسلمان جهان 
ذکر کرد و افزود: یکی از نکات و اتفاقات مهم 
و پراهمیت سمرقند برای اصفهان حضور این 
شهر در حوزه تمدنی زبان فارسی است، رودکی 
به عنوان پدر شعر فارسی در ادامه نام خود 
عنوان سمرقندی را دارد که همه این اشتراکات 
فرهنگی می تواند پیوند دهنده این دو شهر 
باشد. وی اضافه کرد: پیشنهاد خواهرخواندگی 
اصفهان از سوی رییس مرکز تمدن اسلامی 
و در سفر به شهر اصفهان طی سال های 
گذشته شکل گرفت و با پیگیری های بعدی و 
مجموعه تلاش های صورت گرفته امضای این 
تفاهم نامه امروز انجام شد و امیدواریم مانند 
خواهرخوانده های دیگر اصفهان که توانستیم 
پروژه های مشترک خوبی را با آنها برگزار کنیم 
با شهر سمرقند نیز که شهری نزدیک از نظر 
جغرافیایی نزدیک به شهر اصفهان محسوب 

می شود بتوانیم اتفاقات خوبی را رقم بزنیم. 
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
اصفهان تاکید کرد: زمانی که دو شهر با یکدیگر 
خواهرخوانده می شود این پیام را به همگان 
می دهند که این دو شهر با یکدیگر دوست و 
در تعامل هستند و ارتباطات مسالمت آمیزی 
را با یکدیگر خواهند داشت که می تواند سرآغاز 
اجرای پروژه های مختلف باشد. ما می توانیم 
با پروژه هایی که تعریف می کنیم اهداف 
فرهنگی، اقتصادی، علمی و ... خود را از طریق 
روابط خواهرخواندگی تعمیق دهیم. وی اضافه 
کرد: به طور مثال یک ارتباط خواهرخواندگی 
چندین ساله و با قدمت طولانی میان اصفهان 
و سنت پترزبورگ روسیه وجود دارد که به 
روزهای  طی  خواهرخواندگی،  این  واسطه 
گذشته یک جشنواره علمی میان دو شهر 
برگزار و همزمان یک پیمان بین دو باشگاه 
روسیه  پترزبورگ  سنت  زنیت  و  سپاهان 
منعقد شد که منجر به اتفاقات خوبی در حوزه 
دیپلماسی ورزشی می شود. حجتی تاکید کرد: 
اینها اتفاقات خوبی است که به شرط فعالیت، 
پویایی، تحرک و تعریف پروژه های مختلف 
از سوی ما مدیران شهری میان شهرهای 
خواهرخوانده می تواند رقم بخورد. وی افزود: 
طرح "شهروند دیپلمات" به عنوان یک چتر 
حمایتی در شهر اصفهان فعال شده است 
و سعی کرده ایم با ارتباطات موثر، این چتر 
حمایتی بتواند فعال کننده پروژه های مختلف 

بین شهرهای خواهرخوانده با اصفهان باشد.

شهرداران اصفهان و سمرقند تفاهم نامه خواهرشهری را به صورت برخط امضا کردند؛

خواهرخوانده جدید
"شهروند دیپلمات" می تواند فعال کننده پروژه های مختلف بین شهرهای خواهرخوانده با اصفهان باشد

citizen

 نوسان:در هشتاد و نهمین برنامه »هر یکشنبه، یک افتتاح«، 
میادین  سازمان  خدماتی  و  عمرانی  پروژه های  از  بهره  برداری 
میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شامل نیروگاه انرژی 
خورشیدی و افتتاح تالار ۲۵ با هزینه ای بالغ بر 33۰ میلیارد 
ریال انجام شد. افتتاح تالار ۲۵ میدان مرکزی میوه و تره بار یکی 
از پروژه های آماده سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی 
مشاغل شهری شهرداری است که با بهره برداری از آن ۲۸ غرفه 
به ظرفیت غرفه های این میدان اضافه شد. تالار ۲۵ در زمینی به 
مساحت چهار هزار و ۵۰۰ متر مربع و صرف اعتباری حدود ۲۵ 

میلیارد تومان همراه با محوطه سازی احداث شده است.
دیگر  از  بار  تره  و  میوه  مرکزی  میدان  کیلوواتی  نیروگاه خورشیدی ۲60 
پروژه های مورد بهره برداری امروز بود؛ این پروژه با اعتبار چهار میلیارد تومان 
بر روی بام تالار ۲۵ میدان مرکزی ایجاد شده که نخستین و بزرگترین نیروگاه 
خورشیدی در شهرداری های کلانشهرهای کشور و نخستین پروژه در میادین 
مرکزی میوه و تره بار کشور به شمار می آید. احداث نیروگاه خورشیدی ۲60 
کیلوواتی میدان مرکزی میوه و تره بار افزایش دو برابری انرژی های تجدید 
پذیر را در شهرداری اصفهان به همراه دارد. یکی دیگر از پروژه ها، احداث 
سقف قسمت شرقی محوطه سبزی میدان مرکزی میوه و تره بار با متراژ پروژه 
چهار هزار و ۵00 مترمربع است که با صرف اعتباری بالغ بر چهار میلیارد 
تومان افتتاح شد تا کشاورزانی که در این محل به صورت مستقیم بارهای 
خود را عرضه می کنند در زمستان و تابستان از بارش باران و تابش مستقیم 
آفتاب در امان باشند و با مسقف کردن این قسمت فضای بهتری برای فعالیت 

آنها فراهم شود.

شجاعانه عمل کردیم 
بار نیز  قدرت الله نوروزی، شهردار اصفهان در این مراسم اظهار کرد: این 
اصفهان در استفاده از انرژی خورشیدی پیشگام و برای سایر شهرها الگو شده 
است، بنابراین باید این فضا توسعه یابد تا شاهد پیشرفت این تکنولوژی نوین 
برای حل مسائلی که نیاز به انرژی دارد، باشیم. شهردار اصفهان با تأکید بر 
اینکه برای حل مشکلات باید شجاعانه عمل کرد و خیرخواهانه رفتار کنیم، 
اظهار کرد: بحران های پنهان به عمل شجاعانه و اقدام خیرخواهانه نیاز دارد که 
خرسندیم در این مسیر قرار گرفته ایم. نوروزی با بیان اینکه گام دوم توسعه 
مکان هایی از جمله تالارها و سالن های میدان مرکزی میوه و تره بار است، 
گفت: در روزهای اخیر شاهد توسعه سالن های خشکبار میدان مرکزی میوه 
و تره بار بوده ایم و امروز شاهد افتتاح تالار شماره ۲۵ این میدان برای توزیع 
و فروش میوه هستیم؛ این اتفاقات باید هر روز بیشتر تداوم یابد تا امید را به 
مردم تزریق کند، چرا که با زیرساخت های مهیا شده چاره ای جز تداوم این 
مسیرها نیست. وی از افتتاح بازار بین المللی گل و گیاه ارغوان در آینده نزدیک 
خبر داد و خاطرنشان کرد: با توجه به تعدد پروژه ها مقرر شد فاصله زمانی بین 
اعیاد را به روزهای تقویم خدمت به مردم تبدیل کنیم تا هر روز شاهد افتتاح 

پروژه ها باشیم و خدمات برای بهره برداری بهینه در اختیار مردم قرار گیرد.

ایجاد نخستین نیروگاه خورشیدی 
بر روی سقف تالار ۲۶

شهری  مشاغل  ساماندهی  و  میادین  سازمان  مدیرعامل  مجیری،  محمد 
شهرداری اصفهان در این مراسم اظهار کرد: بهار سال 13۷3 میدان مرکزی 
میوه و تره بار در محل فعلی ایجاد شد که در آن زمان جمعیت شهر اصفهان 
یک میلیون و ۲00 هزار نفر بود که با توجه به افزایش جمعیت توسعه میدان 
ضرورتی انکارناپذیر بود. وی افزود: در سال های اخیر تالار شماره ۲6 در میدان 
مرکزی میوه و تره بار ایجاد شد و امروز شاهد افتتاح تالار شماره ۲۵ هستیم 
و تا پایان سال جاری نیز تالار شماره ۲4 مورد بهره برداری قرار می گیرد. 
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
اصفهان ادامه داد: با افزوده شدن تالارهای ۲4، ۲۵ و ۲6 درواقع سه تالار 
۲۸ غرفه ای به ظرفیت های میدان مرکزی میوه و تره بار اضافه می کند. وی 
با اشاره به احداث نیروگاه خورشیدی بر روی سقف تالار ۲۵ میدان مرکزی 
میوه و تره بار گفت: این نیروگاه ۲60 کیلوواتی به عنوان نخستین نیروگاه 
خورشیدی بر روی سقف تالار ۲6 ایجاد شده است. وی با اشاره به بازگشت 
سرمایه ایجاد نیروگاه های خورشیدی پس از چهار سال گفت: با استفاده از 
نیروگاه خورشیدی می توانیم معادل 61 هزار لیتر بنزین در سال صرفه جویی 
داشته باشیم؛ نیروگاه خورشیدی ۲60 کیلوواتی میدان مرکزی میوه و تره بار 
می تواند برق هشت هزار و ۵00 پایه روشنایی را در روز تأمین کند. مدیرعامل 
سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری اصفهان 
با اشاره به مسقف کردن قسمت شرقی محوطه سبزی میدان مرکزی میوه و 
تره بار اصفهان گفت: این پروژه با متراژ چهار هزار و ۵00 مترمربع انجام شد تا 
کشاورزانی که در این محل محصولات خود را به طور مستقیم عرضه می کنند 
فضای بهتری برای فعالیت داشته باشند. وی ادامه داد: امروز عملیات عمرانی 
تالار ۲3 به عنوان بارانداز شیلات در مرکز کشور آغاز می شود که برای احداث 
آن ۲۲ میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفته شده است. مجیری با بیان اینکه در 
قسمت جنوبی میدان مرکزی میوه و تره بار عملیات احداث سوله های ۹، 10، 
11 و 1۲ آغاز شده است، گفت: این سوله ها که می تواند جهت سورکینگ، 
بسته بندی و صنایع تبدیلی مورد استفاده قرار گیرد سال آینده افتتاح می شود. 
وی خاطرنشان کرد: امروز 3۲ میلیارد تومان پروژه افتتاح و عملیات عمرانی 

۵۵ میلیارد تومان پروژه دیگر نیز آغاز شده است.

افتتاح نیروگاه خورشیدی 
۲۶۰ کیلوواتی

 نوســان:  معاون حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری اصفهان گفت: ۲۵ اتوبوس جدید 
شهری از محل ۸۵ درصد از اوراق مشارکت 
130 میلیــارد تومانــی، بــرای اصفهان 

خریداری شده است. 
به گزارش نوسان و به نقل از اداره ارتباطات 
رســانه ای شــهرداری اصفهان، مسعود 
بنده خدا با اشاره به خریداری ۲۵ دستگاه 
اتوبوس جدید شهری برای اضافه شدن به 
ناوگان اتوبوســرانی اصفهان اظهار کرد: ما 
130 میلیارد تومان اوراق مشارکت دریافت 

کرده ایم که بخشی از این اوراق صرف خرید 
اتوبوس های جدید شهری شده است. وی 
ادامــه داد: ۸۵ درصد از ایــن 130 میلیارد 
تومان برای خرید اتوبوس و 1۵ درصد باقی 
مانده برای ایجاد زیرساخت های بی آر تی در 
مسیر منطقه کمتر برخوردار دارک تا شیخ 
صدوق هزینه می شود. معاون حمل و نقل 
و ترافیک شــهرداری اصفهان تصریح کرد: 
اتوبوس های خریداری شده از کارخانه ایران 
خودرو دیزل و دارای استاندارد یورو ۵ است. 

وی با بیان اینکه اتوبــوس های خریداری 

شده به زودی وارد شهر اصفهان می شود، 
گفت: 1۵ درصد از اوراق مشارکت دریافتی 
نیز صرف عملیات عمرانی، خرید تجهیزات 
ترافیکی، سیستم کنترل تصویری حرکت 

اتوبوس ها و ... می شود. 
بنده خدا اظهــار کرد: این مســیر جدید 
شامل خیابان های دارک، خیابان آیت اله 
غفاری، هاتف، آیت اله مجلســی، نشاط تا 
شیخ صدوق اســت. وی افزود: طی دو سال 
گذشــته 1۲۵ دســتگاه اتوبوس جدید از 
سوی شهرداری اصفهان و مدیریت شهری 

برای شــهر اصفهان خریداری شده است.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری اصفهان:

 ۲5 اتوبوس جدید برای شهر اصفهان در راه است

آییـن امضـای تفاهم نامـه خواهرخواندگی اصفهان و سـمرقند توسـط شـهرداران دو شـهر در 
حضـور سـفیر جمهـوری اسـلامی ایـران در ازبکسـتان بـه صـورت برخط انجـام شـد. در این 
مراسـم حمیـد نیرآبادی سـفیر جمهوری اسـلامی ایران در ازبکسـتان نیز به صـورت آنلاین حضور داشـت. با 
امضـای این تفاهم نامه سـمرقند رسـما چهاردهمین خواهرخوانده اصفهان اسـت و شـهرهای پورتـو پرتغال و 
حیدرآبـاد هند هم دو شـهر دیگری هسـتند کـه اصفهان در آسـتانه عقد تفاهـم نامه خواهرخواندگـی با آنها 

دارد.  قرار 

هفته نامه نوسان
گروه شهری
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تحلیل

 دیدگاه     

در چند سال اخیر حدود 60 هزار میلیارد تومان از منابع صندوق توسعه ملي در بانک ها 
سپرده گذاري شده تا به تامین مالي طرح هاي اقتصادي و سرمایه گذاري در بخش هاي 
تعیین شده اختصاص پیدا کند. از مجموع 60 هزار میلیارد تومان سپرده گذاري شده 
در بانک ها، حدود ۹۷00 میلیارد تومان هم براي اجراي تکلیف قانون بودجه و اجراي 
قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایي و عشایري اختصاص 

پیدا کرده است.

سپرده 60 هزار میلیارد توماني ذخایر ارزي در 26 بانك
تازه ترین اطلاعات منتشر شده از سوي مرکز آمار ایران نشان مي دهد نرخ تورم در 
خردادماه از 4۲،۸درصد براي دهک اول تا 4۹،1درصد براي دهک دهم در نوسان بوده 
است. محدوده تغییرات تورم دوازده ماهه در گروه عمده »خوراکي ها، آشامیدني ها 
و دخانیات« بین 4۸،۷درصد براي دهک دهم تا ۵4،۲درصد براي دهک دوم است. 
همچنین شاخص مذکور در مورد گروه عمده »کالاهاي غیر خوراکي و خدمات« بین 

3۲،0درصد براي دهک اول تا 4۹،۲درصد براي دهک دهم است. 

نرخ تورم دهك هاي درآمدي در خردادماه چقدر بود؟

تأثیر نهادهای موازی
برتصمیم سازی ها

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:فرشــاد پرویزیان، کارشناسی اقتصادی معتقد است که 
»اولین کار دولت آینده باید اصلاح ســاختاری در بودجه و کنترل 
ســلطه مالی باشــد و اجازه دهد بانک مرکزی نهاد پولی باشد«. 
اما دولت بعد در سیاســت های ارزی خود چه مسیری را در پیش 
می گیرد؟ آیا ارز۴۲۰۰ تومانی همچنان در ادبیات اقتصادی ایران 
باقی خواهد ماند؟آنچه می خوانید برخی از برجسته ترین نکاتی 

است که در هفته قبل اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛

خبرهای خوش خطرناک!
احمد میدری نوشت: دائمی شدن قانون همسان شدن حقوق بازنشستگان با 
شاغلان، افزایش حقوق اعضای هیئت علمی تا میزان 60 درصد  و افزایش 
حقوق همه کارکنان دولت که وظایف حاکمیتی دارند، از  خبرهای خوش 
است. خبرهای به ظاهر خوشی که می توانند به غمی بزرگ منتهی شوند و اگر 
به غمی بزرگ نیز نینجامند، رضایت خاطر مردم را به دنبال ندارند. ایران در 
سال گذشته تورم حدود ۵0 درصد را تجربه کرد. این روزها که خبرهای پایان 
تحریم قوی تر شده است، خوشحال بودم و خدا را شکر می کردم که برخلاف 
شش کشور دیگر که اقتصاد همه آنها به علت تحریم یا فشار خارجی با ابرتورم 
روبه رو شدند، این دوره دشوار را با همه مشکلات از سر گذراندیم. اما به این 
اعداد دقت کنید تا بدانید چرا باید بیش از خوشحال شدن، نگران باشیم: در 1۵ 
سال گذشته کمک دولت به صندوق های بازنشستگی بیش از صد برابر شده 
است؛  در ایران پنج میلیون و 600 هزار بازنشسته داریم؛ یعنی حدود دو  ونیم 
برابر تعداد شاغلان دولت؛ بودجه سه صندوق بازنشستگی کشوری، لشکری و 
تأمین اجتماعی بیش از ۵00 هزار میلیارد تومان است. بودجه عمومی دولت 
تنها دو و نیم برابر این مقدار است. و افزایش ۲0 درصدی حقوق کارمندان دولت 
با توجه به همسان سازی حقوق بازنشستگان با شاغلان، به بیش از 1۵0 هزار 
میلیارد تومان بودجه نیاز دارد و همه این مبالغ کسری است و با خلق تورم 

می توان آن را تأمین کرد.

بازی سرنوشت
علی فرحبخش در یادداشتی نوشت: برای هنگامی که گرد و خاک مبارزات 
انتخاباتی فرو می نشیند و دولت جدید آماده ورود به میدان سیاست است، 
انتخاباتی  کمپین های  زمان  »در  دارند:  معروفی  ضرب المثل  آمریکایی ها 
می توان شعر گفت، اما پس از انتخابات باید نثر گفت.« سابقه انتخابات گذشته 
در کشور در سال های ۷6، ۸4 و ۹۲ که به انتخاب رئیس جمهور جدید 
انجامیده است، به روشنی حکایت از آن دارد که پیروز این رالی سیاسی بزرگ 
فردی بوده است که تا چند ماه پیش از آن نیز، احتمال چندانی برای وی حتی 
در بین تحلیلگران طراز اول کشور به چشم نمی خورده است. به همین دلیل 
رئیس جمهور منتخب همواره با سورپرایز بزرگی روبه رو شده است که از پیش 

برنامه مشخصی برایش نداشته است.  
این اقتصاددان تاکید کرد: مستقل از آنکه تا چه حد نتیجه انتخابات 1400 از 
ماه ها قبل قابل پیش بینی بوده است، به نظر می رسد همان الگوی پیشین یک 
بار دیگر تکرار شده است و هنوز ترکیب تیم اقتصادی و همچنین تاکتیک های 
عملیاتی آن، با اما و اگرهای بسیاری روبه رو است. اگر بخواهیم فقط یک 
منفعت از احاطه برعلم اقتصاد ذکر کنیم، بی تردید آن است که باید بین 
آنچه می خواهیم یا آنچه آرزو داریم با آنچه مقدور است یا آنچه امکان پذیر 
است، تمایز جدی قائل شد. زیرا اگر چنین تمایزی وجود خارجی نداشت، 
اساسا اقتصاددانان نیازی به سال ها مرارت برای احاطه به فوت وفن این رشته 
نداشتند. هر چقدر که سیاستگذار قدرت سیاسی داشته باشد، باز هم در 
بهره گیری از ابزار اقتصادی دایره عمل محدودی خواهد داشت و بی توجهی 
به قواعد بازی در زمین اقتصاد، حداکثر در میان مدت پیامدهای منفی خود 
را هم در معیشت مردم و هم در شهرت سیاستگذار به جا خواهد گذاشت. 
وی اضافه کرد: دو بیمار را تصور کنید که هردو بیماری مزمن و صعب العلاج 
یکسانی دارند. یک بیمار شرایط خطیر خود را می پذیرد و آماده است که 
حتی اگر شانس زنده ماندن پس از جراحی ۵0-۵0 باشد، خود را به تیغ 
جراح بسپارد. اما بیمار دیگر معتقد است اصلا مشکل چندانی وجود ندارد و 
با کمی استراحت یا نوشیدن چند دمنوش گیاهی می تواند سلامت خود را 
بازیابد. بدون شک اولین اقدام برای سیاستگذاران در دولت آینده درک عمیق 
از شرایط ویژه سیاسی، اقتصادی و اجتماعی کشور و هزینه های سنگینی 
است که باید برای برون رفت از شرایط موجود پرداخت شود. شناخت دقیق از 
عمق بحران بی تردید اولین و مهم ترین گام در جهت بازیابی کشور از شرایط 
فعلی است.  فرحبخش تاکید کرد: وعده هایی که نامزدهای انتخاباتی در 
حین مناظره های پیشین ارائه می کردند، همگی شاهدی بر این مدعا بود 
که یا بحران جدی را نپذیرفته اند یا معتقدند با نوشیدن چند دمنوش گیاهی 
می توانند به راحتی بر آن فائق آیند. برای اثبات این مدعا همین بس که هیچ 

یک از نامزدها از محدودیت شدید منابع دولتی حتی ذکری به میان نیاورد.

گذر نقدینگی از 3۴۷۶ هزار میلیارد تومان 
بانک مرکزی میزان نقدینگی در پایان سال ۹۹ را بیش از 3 هزار و 4۷6 هزار 
میلیارد تومان اعلام کرد که حاکی از رشد 40.6 درصدی است. همچنین 
میزان بدهی های خارجی ایران در پایان سال ۹۹ به ۹ میلیارد و 14۲ میلیون 
دلار رسید که نسبت به پایان سال ۹۸ معادل 1.۲ درصد افزایش داشته است. 
در همین رابطه میرحسین موسوی، اقتصاددان مطرح کرد که »مهار نقدینگی 
و تورم زمانی رخ می دهد که شبکه تولید بهبود پیدا کند«. اما هنوز این سوال 
باقی ماند که دولت بعد نقش خود را در کنترل نقدینگی چگونه باید ایفا کند؟

 
زمینه چینی آرام رشد اقتصادی

عباس علوی راد، تحلیلگر اقتصادی گفت: اولویت اصلی اقتصاد ایران برای دولت 
آینده فرونشاندن آرام تورم است که باعث می شود همزمان که محیط اقتصادی 

به سمت ثبات پیش می رود، انتظارات کارگزاران اقتصادی هم تعدیل شود.

دو گام اقتصادی دولت آینده 

خصوص  در  مجلس  پژوهش های  مرکز 
چشم انداز رشد اقتصادی در سال 1400 
پیش بینی کرده است که حتی با تداوم 
بخش های  در  روند ها  وضعیت سال ۹۹ 
کشاورزی  و  صنعت،ساختمان،خدمات 
بهبود نسبی خواهد یافت. از این رو رشد 
صادرات نفت و رشد مقداری تولیدات صنایع 
خالی  ظرفیت های  شدن  فعال  و  بزرگ 
صنایع می تواند تا حد زیادی به بهبود رشد 
اقتصادی کمک کند. مرتضی افقه کارشناس 
برای  اینکه  به  اشاره  با  اقتصادی  مسائل 
تعیین ویژگی هایی برای اعضای اقتصادی 
کابینه دولت آینده باید چند نکته را در نظر 
گرفت، گفت: واقعیت اقتصادی امروز ایران 
را باید از چند منظر مورد بررسی قرار دارد، 
در وهله اول بسیاری از مشکلات اقتصادی 
کشور ناشی از وضعیت سیاسی خارجی 
است و تا زمانی که ما سیاست خارجی با 
ثبات و متعادل با جهان نداشته باشیم طبعاً 
مشکلات اقتصادی پابرجا خواهد ماند و 
نوبل  اقتصاددان هایی که  اگر شما  حتی 
اقتصاد را نیز دریافت کرده اند، بیاورید در 
شرایط امروز اقتصاد ایران کاری نمی توانند 
انجام دهند، بنابراین اگر می خواهیم در 
کوتاه مدت اقدامی انجام دهیم باید وضعیت 

سیاست خارجی را سر و سامان دهیم.
 

احیای برجام
نیاز اقتصاد ایران

وی افزود: احیای برجام و رفع تحریم ها نیاز 
امروز اقتصاد ایران است و بدون حل این 
موضوع شک نکنید که وضعیت اقتصادی 

هیچ تغییری پیدا نخواهد کرد بنابراین تا 
زمانی که مذاکرات فرسایشی ادامه داشته 
باشد اقتصاد کشور همچنان متلاطم خواهد 
بود، این در حالیست که اگر در نهایت برجام 
به صورت مجددا احیا شود در داخل نیز 
باید تکلیف FATF مشخص شود، زیرا 
حتی با وجود تحریم ها در صورتی که ما 
در لیست سیاه FATF قرار داشته باشید، 
مبادلات بانکی نمی تواند انجام شود و طبعاً 
پول فروش نفت نیز به داخل کشور نمی آید 
بنابراین برجام و FATF مکمل یکدیگر 

هستند و باید هردو به نتیجه برسند.

دو سناریو 
برای رشد اقتصادی 

وحید شقاقی شهری رئیس دانشکده اقتصاد 
دانشگاه خوارزمی در مورد وضعیت نرخ رشد 
اقتصادی در دولت سیزدهم، اظهارداشت: در 
این زمینه باید دو سناریو را دنبال کرد، در 
وهله اول سناریو محتمل و خوشبینانه این 
است که تا پایان دولت دوازدهم برجام نهایی 
شده و تحریم های نفتی، بانکی، بیمه ای و ... 
لغو شود، در چنین صورتی از یک طرف با 
افزایش صادرات نفت روبرو خواهیم بود و 
از طرف دیگر موانع رشد صادرات غیرنفتی 
برداشته خواهد شد. وی افزود: همچنین 
در  ایران  شده  بلوکه  ارزی  دارایی های 
کشور هایی نظیر عراق، کره جنوبی، ژاپن، 
هند و...آزاد می شود، این موضوع ورود ارز 
به کشور را با افزایش روبرو می کند، از سوی 
دیگر با توجه به واکسیناسیون کرونا که 
در کشور آغاز شده به نظر می رسد تا پاییز 

بسیاری از جمعیت کشور واکسینه شوند، 
این موضوع نیز می تواند باعث شود کسب 
و کار هایی که طی دو سال گذشته عملاً در 
رکود بودند، کم کم از این حالت خارج شده و 

بتوانند به شرایط عادی برگردند.
شقاقی گفت: این موضوع می تواند باعث 
شود اقتصاد به طور آهسته به سمت رونق 
نسبی حرکت کند، در چنین وضعیتی 
می توان انتظار داشت که تا پایان سال رشد 
اقتصادی پنج درصدی را تجربه کنیم. این 
اقتصاددان با تاکید بر اینکه میانگین رشد 
اقتصادی ایران در دهه ۹0 صفر بوده است، 
یادآور شد: متاسفانه طی سالیان اخیر به 
دلیل رشد اقتصادی منفی که رخ داده، 
اقتصاد ایران 1۲ درصد کوچک تر شده که 
این موضوع می تواند تبعات بسیار جبران 

ناپذیری را به دنبال داشته باشد. 
شقالی با بیان اینکه در وهله دوم سناریوی 
بدبینانه در مورد نرخ رشد اقتصادی در 
دولت سیزدهم امضا نشدن برجام در یک 
ماه آینده است، اضافه کرد: آن زمان شرایط 
سخت و پیچیده خواهد شد، زیرا که ما با 
مذاکرات فرسایشی و طولانی مدتی روبرو 
هستیم که نمی توان برای به نتیجه رسیدن 
مشخص  را  مشخصی  چشم اندازی  آن 
کرد. وی بیان کرد: هرچقدر که مذاکرات 
بیشتر طول بکشد و تحریم ها نیز ادامه پیدا 
کند ما با مشکلات بیشتری روبرو خواهیم 
بود، در همین شرایط نیز به نظر می رسد 
تا پایان سال رشد بین ۲ تا 3 درصدی را 
می توان تجربه کرد، اما اگر برجام احیا شود 
حتی می توان رشد ۷ تا ۸ درصدی را نیز 

متصور بود.این کارشناس مسائل اقتصادی 
با تاکید بر اینکه رشد مثبت اقتصادی باید 
پایدار و مستمر باشد، خاطرنشان کرد: تنها 
در چنین صورتی است که رشد اقتصادی 
مثبت می تواند منجر به کنترل تورم و ایجاد 
رونق اقتصادی و ثبات در بازار های مختلف 
شود در این زمینه ما شاهد هستیم که در 
سال ۹۵ بعد از اجرایی شدن برجام ایران 
رشد اقتصادی 1۲ درصدی را تجربه کرد، 
اما این موضوع تنها به دلیل افزایش فروش 
نفت و صادرات آن بود، به طوری که از این 
رشد 1۲ درصدی ۹ و نیم درصد آن مربوط 
به افزایش صادرات نفت و رشد درآمد های 

ارزی از این طریق بود. 
شقاقی افرود: بنابراین اگر ما می خواهیم رشد 
اقتصادی نتیجه ملموس و مستقیمی بر روی 
معیشت خانوار داشته باشد باید شرایطی را 
فراهم کنیم که این رشد اقتصادی پایدار و با 
ثبات باشد به طوری که برای چندین سال 
نرخ رشد  بالای  نرخ های  بتوانیم  متوالی 
اقتصادی بالا را به ثبت برسانیم در غیر این 
صورت اگر بخواهیم برای یک سال نرخ رشد 
اقتصادی مثبت و سال دیگر نرخ رشد منفی 
را تجربه کنیم یقیناً وضعیت اقتصادی کشور 

تغییر محسوسی نخواهد کرد. 
وی گفت: در این زمینه باید اقتصاد کشور 
پیش بینی پذیر شود، به بیان دیگر باید 
واحد های تولیدی و افراد کارآفرین بتوانند 
با توجه به ثبات قوانین و شرایط، برای تولید 
و افزایش صادرات خود برنامه ریزی کنند، 
اما اگر قرار باشد شرایط سال گذشته تکرار 
شود، بخش تولید کشور نمی تواند به هیچ 
عنوان از همه توان خود استفاده کنند، از 
سوی دیگر ایجاد امنیت اقتصادی، بهبود 
فضای کسب وکار توسعه بخش خصوصی 
از طریق اجرای درست اصل 44 قانون 
اساسی، حذف قوانین متعدد و مزاحم و 
هدایت نقدینگی به سوی بخش تولید 
کشور از دیگر اقداماتی است که باید انجام 
شود، تا شاهد رشد مثبت اقتصادی باشیم.

اقتصادایران در سال 14۰۰به کدام سو می رود؟؛

دو راهی بیم و امید
ثبات قوانین و پیش بینی پذیربودن اقتصاد کشور، شرط ادامه حیات واحد های تولیدی و کارآفرینان است

 نهاد متولی با نگاه تخصصــی مزایا و 
معایب یک تصمیم اقتصادی را استخراج 
کند، به طور قطع بهتــر می توان به یک 
نتیجه درست دســت یافت. همواره در 
کشــورما، با فعالیت نهادهــای موازی 
دربخش های مختلف مواجه هســتیم، 
نهادهایی که هر یک بر اســاس نگاه و 
تحلیل خود نسبت به مسائل اقتصادی 
از خود واکنش نشــان می دهند.وجود 
این نهادهــای موازی و تأثیــری که در 
تصمیم ســازی های اقتصــادی دارند، 
دامنه ای وسیع دارد و از مسائل روزمره و 
کم اهمیت تر تا موضوع های بسیار مهم 
و حســاس را دربرمی گیرد،برای مثال 
درموضوع FATF چنــد نهاد دخیل 
هستند که هر یک براســاس نگاه خود 

اعلام نظر می کنند.
 دراین زمینــه دولت از ایــن منظر که 
تصویب لوایــح مرتبط بــا آن منجر به 
ســهولت نقل و انتقالات مالی و کاهش 
فشاراقتصادی می شود، موافق تصویب 
آن است و نهادهای دیگرازمنظر دیگری 
که تصویب آن ممکن است برای کشور 
مشکل ساز شــود با آن موافق نیستند، 
علاوه براین از سال ها پیش درخصوص 
پیوســتن به ســازمان جهانی تجارت 
چنین شرایطی وجود داشت و هر نهاد 
از جنبه مصالح خود به آن می نگریست. 
مثال ملموس تــر تأثیرنهادهای موازی 
در تصمیم ســازی های اقتصادی بازار 
سرمایه است. درحالی که بورس تهران 
از اواسط سال گذشــته با ریزش مداوم 
مواجه شد، نهادهای مؤثر سعی کردند هر 
یک این روند را اصلاح کنند. این درحالی 
است که گاه بهنگام بودن تصمیمات نیز 
نقش بسیار مهمی دارد. این که در زمان 
مقتضی و لازم درخصوص یک موضوع 
تصمیم گیری شود می تواند بسیاری از 
مشکلات را حل کند، اما تعدد نهادهای 
تصمیم گیر و موازی درکنــار تعارض 
دیدگاه هایی که به وجــود می آورد، گاه 
باعث طولانی شدن فرایند تصمیم گیری 
و از دســت دادن زمــان طلایــی خواهد 
شــد.بدین ترتیب علاوه براین که حضور 
نهادهای موازی درتصمیــم گیری های 
اقتصادی خود می تواند موجب پیچیدگی 
فرایندها شود، نگاه متفاوت این نهادها باعث 
می شــود تا تصویب برخی از موضوع ها با 

موانع جدی روبه رو شود.
همانگونه که اشاره شــد، به دلیل این که 
هر یک از نهادهای تصمیم گیر درباره یک 
موضوع خاص نگاه ویژه خود را دارد، بنابراین 
واکنش های کاملاً متفاوتی از خود نشان 
می دهند. بدین ترتیب یک نهاد تصویب 
یک طرح و برنامه را حیاتــی و پراهمیت 
می داند، اما نهاد دیگری نه تنها آن را برای 
کشور حیاتی نمی داند، بلکه ممکن است 
آن را درتضاد با سیاست های کشور ارزیابی 
کند. برهمین اساس ازموضوع های کوچک 
تا بزرگ با چنین شرایطی روبه رو هستیم 
که راه حل آن تأکید بر اظهارنظر نهادهای 
متخصص در هر حوزه  است؛ درصورتی که 
نهاد متولی با نگاه تخصصی مزایا و معایب 
یک تصمیم اقتصادی را استخراج کند، به 
طور قطع بهتر می توان به یک نتیجه درست 
دست یافت، چرا که آگاهی از موضوع ها و 
مســائل دراین خصوص از اهمیت بالایی 
برخوردار است و دراین میان دستگاه های 
متولــی و تخصصی وظیفه دارنــد با ارائه 
گزارش های کارشناســی و جامع زمینه 
تصمیم گیری اقتصادی درست و کم هزینه 

را فراهم کنند.

برخی از کارشناسان اقتصادی معتقدند، از سال ۸۸ که پرداخت یارانه های نقدی آغاز شد، رشد 
اقتصادی نیز همزمان با کاهش شدیدی روبرو شد. اما اقتصاد ایران در حالی سال ۱۴۰۰ را آغاز 
کرد که دورانی انباشته از چالش و دشواری را پشت سر گذاشت. تحریم هایی که به قصد فروپاشی اقتصاد 
کشورمان وضع شده بود، عدم دسترسی ایران به منابع ارزی خود در خارج از کشور و همچنین شیوع کرونا 
که هرکدام به تنهایی می توانست منجر به یک فاجعه اقتصادی در کشور شود. با وجود عملکرد مناسب از نظر 
رشد تولید ناخالص ملی، اقتصاد ایران از نظر تورم و نرخ بیکاری وضعیت مناسبی ندارد و پیش بینی می شود در 

سال جاری نیز این وضعیت تداوم یابد. 

هفته نامه نوسان
گروه اقتصاد

 نوســان: گزارش تحولات بازار مسکن 
در شــهر تهران که از ســوی بانک مرکزی 
منتشر شــده، بیانگر این است که در خرداد 
متوسط قیمت خرید و فروش یک مترمربع 
زیربنای واحد مسکونی معامله شده از طریق 
بنگاه های معاملات ملکی تهران ۲۹ میلیون 
و 6۷0 هزار تومان بوده که نسبت به ماه قبل 
و ماه مشــابه ســال قبل به ترتیب 3 درصد 

و ۵6.6 درصــد افزایش دارد.عــلاوه براین، 
تعداد معاملات انجام شده در این ماه معادل 
۵.1 هزار فقره بود که نســبت به ماه مشابه 
سال قبل ۵۲.۷ درصد کاهش و در مقایسه 
با ماه قبــل ۲۹.6 افزایش را نشــان می دهد 
و بررســی توزیع تعداد واحدهای مسکونی 
معامله شده در شــهر تهران به تفکیک عمر 
بنا حاکی از آن اســت که واحدهای تا پنج 

سال ساخت با سهم 3۵.۸ درصد بیشترین 
ســهم را به خود اختصاص داده اند. این در 
حالی اســت که در میان مناطــق ۲۲ گانه 
شهر تهران بیشترین قیمت هر متر خانه 66 
میلیون و 300 هزار تومان در منطقه یک و 
کمترین آن با 1۲ میلیون و 610 هزار تومان 
در منطقه 1۸ بوده است که هر یک از آنها با 
افزایــش 60.۹ درصــدی در منطقه یک و 

41.۹ درصدی در منطقه 1۸ مواجه شده اند.

رشد قیمت ها در بازار مسکن؛

متوسط قیمت هر متر خانه از ۲۹ میلیون گذشت
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واردکنندگان نهاده هاي دامي در نامه اي به رییس جمهور منتخب اعلام کردند: تخصیص 
ارز ترجیحي براي واردات نهاده هاي دامي موجب شده تا ناملایمات ایجادشده در این بازار 
به واردکنندگان تحمیل شود.اتحادیه واردکنندگان نهاده هاي دام و طیور، واردکنندگان 
نهاده هاي دامي در نامه اي به رییس جمهور منتخب اعلام کردند: تخصیص ارز ترجیحي براي 
واردات نهاده هاي دامي موجب شده تا ناملایمات ایجادشده در این بازار به رغم اینکه دولت 
متولي برنامه ریزي، سیاست گذاري، تخصیص و توزیع است، به واردکنندگان تحمیل شود.

بر اساس جدیدترین آمار اعلام شده از سوی دولت ارمنستان، ارزش تجارت دوجانبه این 
کشور با ایران در دوره چهار ماه اول سال ۲0۲1 بیش از 136 میلیون دلار بوده که نشان 
از رشد 3۵ درصدی تجارت دو کشور دارد. در این مدت ارزش واردات کالایی ارمنستان 
از کشورمان به بیش از حدود 114 میلیون دلار رسیده و ایران با تامین ۸ درصد از کل 
واردات کالایی ارمنستان، سومین کشور تامین کننده واردات ارمنستان بعد از روسیه و 

چین بوده است.

قرارداد سپرده گذاري ارزي در ایران 
بین صندوق توسعه ملي و بانک هاي 
سپرده پذیر منعقد مي شود. در واقع 
ارزي قراردادي است  سپرده گذاري 
که بنا به درخواســت بانک و تا سقف 
مبلغ ســپرده گذاري شــده در آن، 
اجازه تامین مالــي ارزي طرح هاي 
داراي اهلیت متقاضي و توجیه فني، 
مالي و اقتصادي را پس از طي مراحل 
تصویــب طــرح در ارکان اعتباري 
بانک عامل با درنظر گرفتن ضوابط و 
قوانین قرارداد مي دهد.بر این اساس 
ســالانه بخشــي از منابــع صندوق 
توسعه ملي به سپرده گذاري ارزي در 
بانک هاي سپرده پذیر اختصاص پیدا 
مي کند تا از طریق اعطاي تسهیلات 
در چارچوب قراردادها، این منابع را 
به طرح ها و فعالیت هــاي مرتبط از 
جمله بخش نفت، گاز، پتروشــیمي 
و صنعت و معــدن تخصیص دهند 
اما فرآینــد این ســپرده هاي ارزي 
طي سه سال گذشــته در بانک هاي 
ایران متوقف شــده ایــن در حالي 
است که بررســي عملکرد صندوق 
توســعه ملي در حوزه سپرده گذاري 
ارزي از ابتداي تاســیس )13۹0( تا 
پایان آذر ماه 13۹۹ نشــان مي دهد 
کــه از ســال 13۹1 تــا 13۹6 این 
قراردادهــا منعقــد شــده ولي در 
ســال هاي 13۹۷ و 13۹۸ و ۹ ماهه 
ســال 13۹۹ هیچ گونــه قــرارداد 
ســپرده گذاري ارزي از محل منابع 
صندوق بــا بانک ها منعقد نشــده 
است، صندوق توســعه ملي درباره 
چرایي این موضــوع توضیح داد که 
عدم درخواست بانک ها موجب توقف 
انعقاد قرارداد ســپرده گذاري ارزي 
شــده اســت اما چرا بانک ها در این 
مدت درخواســتي براي سپرده هاي 

ارزي نداشته اند؟
کارشــناس  حاتمي یــزد،  احمــد 
ارشــد بانکــي و مدیرعامل اســبق 
بانک صــادرات درخصــوص توقف 
ســپرده گذاري ارزي بانک هــا بــه 
»اعتمــاد« گفــت: در این شــرایط 
بانک هاي ایراني نمي توانند سپرده ها 
را در بانک هــاي خارجــي جابه جا 
کنند، زیرا اگر بانک ها درخواســت 
ســپرده ارزي داشــته باشــند باید 
خودشــان این ســپرده را نزد یک 
بانک خارجــي در خارج از کشــور 
ســپرده گذاري کنند ایــن در حالي 
است که هیچ بانکي از ایراني ها امروز 
ســپرده قبول نمي کند و آن هم تنها 
به دلیــل تحریم هاي امریکاســت 
که باعث شــده روابط بانکــي ما با 

کشورهاي دیگر قطع شود.

این فرآیند از 1۹ فروردین امسال آغاز 
ماه  دو  ظرف  قانون  باید  طبق  و  شد 
این ضرب الاجل در  اجرایی می شد که 
1۹ خرداد امسال به اتمام رسید؛ اما با 
از ثبت  به عدم استقبال خانوارها  توجه 
مشمول  ترس  از  خود  ملکی  اطلاعات 
مالیات شدن، با مصوبه ستاد ملی مقابله با 
کرونا، تا پایان شهریور امسال تمدید شد. 
استقبال محدود خانوارها از ثبت اطلاعات 
سکونت و مالکیت در سامانه ملی املاک 
و اسکان می تواند بیانگر ضعف ساختاری 
وزارت راه وشهرسازی در تبلیغ و معرفی 
این سامانه به حساب بیاید. سامانه املاک 
و اسکان یکی از درگاه های دولت برای 
تحقق دولت الکترونیک است که براساس 
اصلاحیه قانون مالیات های مستقیم در 
سال 13۹۹ وزرات راه وشهرسازی مکلف 
به راه اندازی آن شده است. این سامانه 
امکان سرشماری برخط، اخذ مالیات از 
افزایش  خانه های خالی و به دنبال آن 
عرضه واحدهای مسکونی به بازار مسکن 

را فراهم می کند.

داستان دور و دراز
سامانه ملی املاک

از  یکی  شد  گفته  که  طور  همان 
اسکان،  و  املاک  سامانه  ظرفیت های 
امکان سرشماری برخط است. در حال 
حاضر سرشماری نفوس و مسکن هر پنج 
در کشور صورت می گیرد  سال یک بار 

و این موضوع موجب شده تا مسوولان 
اطلاعات  تصمیم گیری  هنگام  کشور 
از  قدیمی گذشته را مبنا قرار دهند و 
اطلاعات دقیق روز بی خبر باشند. بنابراین 
تفاوت اطلاعات روز و اطلاعات موجود 
طور  به  را  تصمیمات  در  ضعف  زمینه 
گسترده فراهم می کند و می تواند منجر به 

شکست فرآیند سیاستگذاری شود.
اسکان،  و  املاک  ملی  سامانه  داستان 

داستان دور و درازی است. 
اسلامی  شورای  مجلس  اینکه  از  پس 
در سال 13۸0 به دلیل محقق نشدن 
امکان شناسایی خانه های خالی، قانون 
اخذ مالیات از واحدهای مسکونی بدون 
ساکن را از قوانین کشور حذف کرد، در 
شدن  اجرایی  راستای  در   13۹4 سال 
این قانون، وزارت راه وشهرسازی توسط 
مجلس مکلف به راه اندازی سامانه املاک 
ظرف مدت شش ماه پس از ابلاغ قانون 
به عنوان زیرساخت لازم برای شناسایی 
ترک  به  توجه  با  شد.  خالی  خانه های 
فعل 60ماهه وزارت راه، مجلس یازدهم 
بار دیگر در سال 13۹۹ قانون مالیات بر 
خانه های خالی را در قالب اصلاح ماده ۵4 
مکرر مالیات های مستقیم اصلاح کرد و 
در کنار تغییراتی مانند موثر کردن نرخ 
مالیات از خانه های خالی در این قانون 
را  بیشتری  لازم  اجرایی  ضمانت های 
پیش بینی کرد. براساس اصلاحیه قانون 
مالیات های مستقیم مصوبه 13۹۹ پس 

از لازم الاجرا شدن این قانون، مردم در 
یک بازه دوماهه مکلف به خوداظهاری در 
سامانه املاک و اسکان شده اند. با توجه 
به قانون مجلس شورای اسلامی، فرآیند 
اطلاعات  ثبت  قالب  در  خوداظهاری 
سکونت و مالکیت از 1۹ فروردین ماه سال 
1400 شروع شد و قرار بود، این فرآیند تا 
پایان خردادماه سال جاری ادامه پیدا کند 
اما وزارت راه وشهرسازی با توجه به شرایط 
خاص کشور تصمیم به تمدید تاریخ اتمام 
فرآیند خوداظهاری در سامانه ملی املاک 
و اسکان گرفت و با تصمیم ستاد ملی 
کرونا، ثبت اطلاعات سکونت و مالکیت 
خانوارهای کشور تا انتهای مهرماه سال 

جاری ادامه خواهد داشت.
لازم به تاکید است، فرآیند ثبت اطلاعات 
سکونت و مالکیت توسط مردم در قالب 
عملیات خوداظهاری که به عنوان گام دوم 
اجرایی شدن قانون مالیات های مستقیم 
تلقی می شود، یکی از روش های مرسوم 
در دنیا برای تکمیل و تصحیح اطلاعات 

موجود از سوی مردم است. 
در فرآیند خوداظهاری لازم است تمام 
را  خود  اطلاعات  مستاجران  و  مالکان 
وارد سامانه کنند که این اطلاعات شامل 
مشخصات هویتی، مالکیتی و سکونتی 
می تواند  اطلاعات  این  تجمیع  است. 
جزئیات فراوانی از نحوه سکونت و مالکیت 
واحدهای  برخط  وضعیت  همچنین  و 
مسکونی کشور را فراهم کند و در نهایت 

آن  دنبال  به  و  دقیق  تحلیل  به  منجر 
سیاست  گذاری صحیح در بازار مسکن شود.

وزارت راه
گام موثری برنداشت

با توجه به اهمیت سامانه املاک و اسکان 
و نقشی که در برنامه ریزی کشور می تواند 
داشته باشد و همچنین ضرورت آشنایی 
این  در  مردم  ثبت نام طیف گسترده  و 
سامانه یکی از مسائل مهم و قابل توجه، 
مساله آموزش و تبلیغات از سوی نهادهای 

مجری سامانه املاک و اسکان است.
می شود  مطرح  حالی  در  موضوع  این 
که با گذشت حدود چهار ماه از شروع 
فرآیند خوداظهاری، وزارت راه در حوزه 
مردم  آگاهی بخشی  و  فرهنگ سازی 
گام موثر و جدی برنداشته است و تنها 
راه  وزیر  مقطعی  کوتاه  به صحبت های 
مکتوب  رسانه های  در  اندک  مطالب  و 

بسنده کرده است.
حمیدزاده  محمد  راستا،  همین  در 
گفت وگو  در  مسکن  حوزه  کارشناس 
با فارس ضمن اشاره به این مساله که 
اطلاع رسانی درباره فرآیند خوداظهاری 
باید در دستور کار وزارت راه قرار گیرد، 
گفت: »این اولین بار نیست که فرآیند 
خوداظهاری اطلاعات سکونت و مالکیت 
در کشور انجام می شود و در اوایل انقلاب، 
این کار توسط مساجد برای شناسایی 
منافقین  تیمی  مسکونی  واحدهای 
است.«  می گرفته  قرار  استفاده  مورد 
داد:  ادامه  کارشناس حوزه مسکن  این 
بسیار  کار  سامانه ای  چنین  »تشکیل 
بزرگی است اما با شیوه تبلیغات ناکافی و 
بعضا ضدتبلیغاتی که وزارت راه برای این 
موضوع در نظر گرفته زمینه خوداظهاری 

همه مردم مهیا نمی شود.«.
 حمیدزاده با اشاره به اینکه بسیاری از 
فرآیند  از  هنوز  کشور  سطح  در  مردم 
خوداظهاری آگاه نیستند، گفت: »وزارت 
راه باید از بستر نظرسنجی ها استفاده و 
مشخص کند، تبلیغات اندک این دستگاه 
تا چه اندازه زمینه آشنایی مردم با فرآیند 
خوداظهاری را مهیا کرده است.« با توجه 
توجهی  قابل  اینکه همچنان درصد  به 
از مردم از جمله وزیر راه وشهرسازی در 
سامانه ملی املاک خوداظهاری نکردند، 
با  سامانه  این  مجری  نهاد  است،  لازم 
دلیل  به  ایجادشده  فرصت  از  استفاده 
تمدید زمان خوداظهاری از سوی ستاد 
ملی کرونا میزان و شیوه اطلاع رسانی خود 
را تغییر دهد. تولید برنامه های آموزشی، 
حضور در بخش های خبری و همچنین 
استفاده از ظرفیت های تبلیغاتی محیطی 
از جمله مواردی هستند که وزارت راه 
می تواند از آنها برای ترغیب و آگاه سازی 
مردم استفاده کند تا با تکمیل اطلاعات 
سامانه املاک زمینه ساماندهی و کاهش 

قیمت مسکن مهیا شود.

قوانین اجرا نشدنی

ایران سومین کشور تامین کننده واردات ارمنستانارز ترجیحي، واردکنندگان نهاده ها را دچار مشکل کرد
 دورنما

علت استقبال محدود مردم از سامانه املاک و اسکان بررسی شد؛ گزارش

هیچ بانکي سپرده هاي
ایراني ها را نمي پذیرد!

 نوسان: تا پیش از همه گیری کووید-۱۹، حضور روزانه در دفاتر کاری 
امری طبیعی و رایج بود. بســیاری از شرکت های بزرگ، صدها میلیون 
دلار برای دفاتر مرکزی هزینه می کردند تا بتوانند پذیرای بخش بزرگی 
از نیروهای کاری شان باشند. گزارش ها نشان می دهند که برای ساخت 
مقر اصلی و جدید شرکت اوبر در سانفرانسیسکو ۱3۰میلیون دلار هزینه 
شده و این شرکت به ســرمایه گذارانش اعلام کرده است که تا ۲۰سال 
آینده برای پرداخت اجاره ســاختمانش در این شهر، یک میلیارد دلار 

خواهد پرداخت. 
شرکت بزرگ نرم افزاری سیلزفورس )Salesforce( هم برای اجاره 30طبقه از 
61طبقه برج ســیلزفورس در طول 1۵ســال به مالک آن حدود ۵60میلیون دلار 
می پردازد. هزینه ساخت ساختمان سفینه ای شرکت اپل در کوپرتینو که گنجایش 
بیش از 13هزار نفر را دارد، برابر ۵میلیارد دلار بوده است؛ یعنی 3۸۵هزار دلار به ازای 
هر کارمند. تکنولوژی اولین صنعتی نیست که درگیر چنین مشکلات ساختمانی 
است؛ از ساختمان کرایسلر و برج ســیرز گرفته تا دفتر مرکزی نمادین بانک چین 
در هنگ کنگ، شرکت ها همیشه برای نشــان دادن موفقیت شان ساختمان هایی 
می سازند.داشتن دفاتر مرکزی مجلل برای شــرکت های تکنولوژی دلایل دیگری 
به جز نشان دادن میزان موفقیت شان دارد. فضاهای کاری شیک و فانتزی به چنین 
کسب وکارهایی که مرگ و زندگی شان به کیفیت سرمایه انسانی شان بستگی دارد، 
کمک می کند تا بتوانند کارمندان بهتری جذب کنند و از فضای کاری شان به عنوان 
بخش کلیدی در کنار مزایای دیگر بهره بگیرند. فضاهای کاری به بهبود کیفیت کار 
تیمی کمک می کنند؛ چیزی که اغلب موسسان این شرکت ها، درست یا غلط، اعتقاد 
دارند برای نوآوری ضروری است. از آنجا که بســیاری از استارت آپ ها قدمت زیادی 
ندارند، دفاتر کاری می توانند نقش ویترین آنها را بازی کرده و کمک کنند که کارمندان 
احساس بهتری نسبت به انجام مسوولیت شان در آن شــرکت داشته باشند. با این 
اوصاف اصلا اتفاقی نیست که دفتر اصلی ایر بی ان بی )Airbnb( شبیه محل اقامت 

مجلل و دلنشین به نظر می رسد.
حتی پیش از اینکه موج شیوع کووید-1۹ سواحل کالیفرنیا را بگیرد هم ساختمان های 
دفاتر اصلی شــرکت های تکنولوژی، قدیمی به نظر می رسیدند. ترافیک شدید این 
شهر، رفت وآمد روزانه را شبیه عبور از هفت خوان رستم کرده بود. اغلب برنامه نویسان 
کامپیوتر درحالی به دفاتر کاری شــان می آمدند که در جای دیگری مشغول انجام 
 ،)Trello( کارهایشــان بودند؛ در فضاهای کاری مجازی مبتنی بر کلاد مانند ترلو
زوم )Zoom( و اســلاک )Slack(. با اینکه دفاتر کاری شــرکت های تکنولوژی 
طوری طراحی شده بودند که فضای کاری زنده ای داشته باشند، اغلب به طرز عجیب و 
وهم آوری ساکت بودند. تشخیص این موضوع باعث شد که این شرکت ها کم کم فضای 
کاری شان را به جایی ورای سیلیکون ولی و در فضای مجازی منتقل کنند. همه گیری 
کرونا باعث شد که این موازنه کمی به هم بخورد. پیش بینی اینکه تمام این بایت ها 
کجا آرام و قرار می گیرند کار سختی است، اما نمای بیرونی دفاتر اصلی شرکت های 

تکنولوژی آینده به تدریج دارد مشخص می شود.
شرکت های تکنولوژی هم درست مثل بسیاری از بخش های دیگر، دورکاری و کار در 
دفاتر را ترکیب کرده اند. کم کم شکل و شمایل دفاتر کاری هم تغییر می کنند. شرکت ها 
درحال بیرون انداختن میزهای کار هستند تا فضای مناسبی برای تعامل کارمندان شان 
جهت همکاری بیشتر و بهتر فراهم کنند. شرکت مدیریت هویت دیجیتالی اوکتا 
)Okta( نمونه جالبی در این مورد است که فضای کاری پویا و قابل تغییری را طراحی 
کرده است تا کارمندانش هر زمان و در صورت لزوم بتوانند آن را براساس نیازشان و 
برای تعامل راحت تر، تغییر دهند. به این ترتیب جدال روزانه در اتاق های جلسه- که 
روندی رایج در اغلب شــرکت های تکنولوژی بود- دیگر کمتر می شود.همان طور 
که فضاهای کاری فیزیکی کمتر می شوند، در مقابل فضاهای کاری مجازی رایج تر و 
گسترده تر می شوند. شرکت های بزرگی مانند مایکروسافت و سیلزفورس هم سعی 
دارند با عرضه پلت فرم هایی برای کار آنلاین، حاکمیت این بازار نوظهور را در دست 
بگیرند. حتی بعضی از شرکت های کمتر شناخته  شده هم که چنین سرویس هایی 
ارائه می دهند، حالا شاهد رشد انفجاری تعداد کاربران خود هستند. این روند آن قدر 
جدی است که بســیاری از شــرکت ها برای آنکه کارمندان دورکار احساس نکنند 
شهروند درجه۲ هستند، سیاست »اولویت دیجیتالی« را برای جلسات شان در پیش 
گرفته اند. برنت هیدر، مدیر منابع انسانی شرکت بزرگ نرم افزاری سیلزفورس در این 
مورد می گوید: »وقتی کارمندان شرکت ما می توانند به صورت دیجیتالی در جلسات 
شرکت کنند، باید این کار را انجام دهند. ما به طور مساوی و عادلانه  در فضای پلت فرم 

زوم حضور داریم.«
بسیاری از شرکت ها برگزاری جلسات آنلاین را برای کاهش هزینه های جاری، مفید و 
حتی لازم می بینند و معتقدند که با صرف هزینه کمتر برای اجازه دفاتر کاری و منابع 
انرژی مربوط به آنها، بودجه بیشتری برای انجام کارهای دیگر و به خصوص تحقیقات و 

نوآوری در اختیار خواهند داشت.

زمان پایان دفاتر کاری؟

فضاهای کاری مجازی در حال گسترش هستند؛

 نوسان: محسن صالحي نیا، معاون وزیر صمت با 
بیان اینکه طرح خودرویي ایدرو در ستاد اقتصادي 
دولت است، گفت: شــرایط عرضه خودرو در بورس 
فراهم نیســت و ما در حال بررسي ابعاد این موضوع 
با نمایندگان مجلس هســتیم.او در مــورد آخرین 
وضعیت طرح خودرویي سازمان گسترش و نوسازي 
صنایع ایران)ایدرو(، گفت: طرحي که ایدرو به نیابت از وزارت صمت به ستاد 
هماهنگي اقتصادي پیشنهاد داد، فرصت طرح پیدا نکرد. ما در تلاش هستیم 
تا قبل ازپایان دولت این طرح به نتیجه برســد. اگر طرح خودرویي ایدرو در 
ستاد به تصویب برسد به سران قوا ارسال مي شود. رییس هیات عامل ایدرو در 
پاسخ به این سوال که طرح ایدرو منتفي شده است، تصریح کرد: این طرح در 
دستور کار ستاد است و دولت تا آخرین روزي که مسوولیت دارد کار مي کنند 

تا تصمیم لازم را اتخاذ کنند.

 نوسان:   رییس کل گمــرک از رشد 6۹ درصدی  
صــادرات غیرنفتی ایران در بهــار 1400 خبر داد.
مهدی میراشــرفی گفت: مقایســه آمــار تجارت 
خارجی کشورمان در ســه ماهه بهار سال 1400 
با مدت مشــابه ســال قبل حاکــی از افزایش ۲۵ 
درصــدی در وزن و ۵0 درصدی در ارزش کالاهای 
تجاری مبادله شده بین جمهوری اسلامی ایران و کشورهای خارجی است. 
وی افزود: مجموع تجارت خارجی ایران در بهار ســال جاری 3۸ میلیون و 
400 هزار تن کالا به ارزش ۲0 میلیارد و ۹00 میلیون دلار بوده اســت، که 
از نظر وزنی ۷ میلیون و ۷00 هزار تن و از حیث ارزش حدود ۷ میلیارد دلار 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد نشــان می دهد. میراشرافی اضافه 
کرد: روند افزایشی بازرگانی خارجی ایران در نخستین فصل از سال 1400 

نشانه بهبود نسبی است. 

 نوسان: محمدعلي دهقان دهنوي، رییس سازمان 
بورس و اوراق بهادار در خصــوص آخرین وضعیت 
اجراي پیشــنهاد 3+۷ گفت: هنوز مصوبه آن ابلاغ 
نشده است و همچنان در انتظار ابلاغ آن براي اجرا 
هستیم. رییس سازمان بورس و اوراق بهادار، به زمان 
واریز سود سهام عدالت اشاره کرد و افزود: سود سهام 
عدالت تا چند روز آینده پرداخت مي شود، با این توضیح که بخش کوچکي از 
این سود به دلیل اینکه شرکت هاي سرمایه پذیر افزایش سرمایه داشتند، به 
 نفع مشمولان سهام عدالت بود تا در افزایش سرمایه شرکت کنند؛ بنابراین 
اجازه دادیم تا سود در افزایش سرمایه مصرف شود. وی با بیان اینکه »چند 
شرکت در پرداخت سود سهام عدالت با مشکل روبرو بودند و آخرین اخطارها 
را به آنها داده ایم«، گفت: اگر این شرکت ها سود را واریز نکنند۵0درصد دوم 

سود سهام عدالت کامل پرداخت نمي شود.

  نوسان: طي روزهاي گذشته ایرلاین هاي داخلي 
دست به دســت هم داده تا قیمت پروازهاي داخلي 
را تا هر دامنه اي که دوست دارند، افزایش دهند و به 
نظر مي رسد دستور و هشــدار وزیر راه وشهرسازي و 
مسوولان سازمان هواپیمایي کشوري هم براي شان 
اهمیتي ندارد. آبان ماه ســال گذشــته بــود که با 
درخواست ایرلاین ها، شوراي عالي هواپیمایي کشوري با افزایش 10 درصدي 
قیمت بلیت هواپیما براي پروازهاي داخلي نسبت به جدول نرخي اعلام شده 
در خردادماه همین سال موافقت و مصوب کرد تا محدودیت حداقل قیمت ها 
را هم از این نرخ نامه حذف کند. اما به نظر مي رســد شرکت هاي هواپیمایي 
قانع به این وضعیت نبودند و طي روزهاي گذشته اقدام به افزایش قیمت بلیت 
هواپیما در مسیرهاي داخلي کردند، جالب تر اینکه به نظر مي رسد، تقریبا 
همه ایرلاین هاي داخلي در این افزایش قیمت همصدا و هماهنگ هستند.

شرایط عرضه خودرو در بورس فراهم نیست!ایرلاین ها در روز روشن گرانفروشي مي کنند!احتمال عدم پرداخت کامل سود سهام عدالتروند بهبود نسبی بازرگانی خارجی ایران 
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برنامه های ترغیبی وزارت راه، برای آشنایی و ثبت اطلاعات مردم در سامانه املاک کافی نبود!

داستان سامانه ملی املاک و اسکان، داستان دور و درازی است. به تازگی اما محمد اسلامی وزیر 
راه وشهرسازی از ثبت سه میلیون واحد مسکونی در فاز خوداظهاری ثبت اطلاعات ملکی در سامانه 
جامع املاک و اسکان کشور خبر داده است. این در حالی است که بر اساس نتایج سرشماری نفوس و 
مسکن بین ۲۲ تا ۲۵ میلیون واحد مسکونی در کشور داریم و با احتساب ساخت سالانه 3۰۰ هزار واحد مسکونی در پنج 
سال اخیر، بین یک تا یک ونیم میلیون واحد دیگر نیز به مجموعه مساکن کشور اضافه شده است. فاز خوداظهاری ثبت 
املاک مسکونی در سامانه اسکان بر اساس اصلاحیه ماده ۶۴ مکرر قانون مالیات های مستقیم موسوم به قانون مالیات بر 

خانه های خالی، اصلاح شده در دی ماه ۱3۹۹ در حال اجراست.

هفته نامه نوسان

گرو ه    شهری
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ند
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در این نشست معاون بهره برداری شرکت فولاد 
مبارکه با اعلام آمادگی شرکت فولاد مبارکه 
برای افزایش چتر حمایتی خود از شرکت های 
دانش بنیان داخلی اظهار کرد: شرکت فولاد 
مبارکه در سال های قبل فعالیت های متعددی 
با شــهرک علمی تحقیقاتی به عنوان اولین 
شــریک تحقیقاتی خود انجام داده است که 
ماحصل آن تاکنون 3۲0 پروژه تمام شده، ۲۲ 
پروژه فعال و تقریبا 3 پروژه در دست مذاکره 
است.اکبری محمدی افزود: با توانمدی های به 
وجود آمده و موجود در شهرک به نظر می رسد 
می توانیم سطح همکاری و تعاملات خود را با 
شــهرک ارتقا دهیم. البته باید توجه داشت 
که این مسئله نیازمند الزامات مخصوص به 
خود است. بخش عمده کارهای فولاد مبارکه 
اقداماتی است فولاد مبارکه به آن ها نیاز دارد 
بنابراین الزامات مخصوصی از نظر کیفیت و 
زمان بندی دارد؛ »سیاست شد شد، نشد نشد« 
درست نیست. اقدامات باید در زمان خود و با 

کیفیت بالا انجام شود.

پتانسیل بالای همکاری 
با شرکت های دانش بنیان 

وی تصریح کرد: در حوزه بومی سازی قطعات 
و تجهیزات، پتانسیل زیادی برای همکاری با 
شــرکت های دانش بنیان وجود دارد. شرکت 
فولاد مبارکــه و مدیرعامــل آن چندین بار 
تحریم شده اند و این درحالی است که تولید 
این شــرکت همچنان ادامــه دارد به همین 
دلیل برای دســتیابی به این مهم باید از همه 
ظرفیت های موجود اســتفاده کنیم. معاون 
بهره برداری شــرکت فــولاد مبارکه گفت: 
پیشــنهاد می کنم مکانیزمی در شــهرک 

انجام شود که شــرکت های مستقر بتوانند با 
یکدیگر هم افزایی داشــته باشند. بروکراسی 
فعالیت هایی در حال انجام زیاد است. با توجه 
اینکه در حال حاضر ظرفیت تولید گروه فولاد 
مبارکه 10 میلیون تن فولاد خام در سال بوده 
و قرار است در 4 سال آینده به 14 میلیون تن 
افزایش یابد، اقدامات بسیاری وجود دارد که 
می تواند فرصتی برای همکاری با شرکت های 
دانش بنیان و توســعه آن ها باشــد. اکبری 
محمدی خاطرنشان کرد: فولاد مبارکه آماده 
ایجاد تسهیلات لازم برای کار با شرکت های 
دانش بنیان اســت بنابرایــن در صورتی که 
توانمندی های موجود در شهرک به ما منتقل 
شود، بهتر می توانیم همکاری کنیم. وی افزود: 
شرکت فولاد مبارکه آماده است تا حمایت های 
خود از شرکت های دانش بنیان را افزایش دهد 
و تســهیلات لازم جهت همکاری بیشتر را 
فراهم کند اما کشش لازم از سمت مقابل نیز 
باید ایجاد شود. همیشه مشکلات وجود دارد 
و هر مشکلی نیز همواره فرصتی برای اقدامات 
جدید است. تعاملات ارتباطی و اطلاعاتی لازم 
باید ایجاد شــود تا مقدمات لازم برای جهش 
همکاری در آینده ایجاد شود. وی درباره نقش 
فولاد مبارکه در خنثی کردن تحریم ها اظهار 
کرد: فولاد مبارکه در شرایطی که کشور دچار 
تحریم است و با تحریم های ظالمانه چندباره ای 
مواجه شده اما با درایت و همت همه مدیران و 
کارگران از سال های قبل تاکنون و با تکیه بر 
توانمندی داخلی و بومی ســازی تجهیزات و 
فرایندها، نه تنها این شــرکت کاهش تولید 
نداشته بلکه در یک سال گذشته نزدیک به ۷3 
رکورد مختلف و بی سابقه را ثبت کردیم. معاون 
بهره برداری شرکت فولاد مبارکه افزود: تولید 

فولاد خام این شرکت از 6 میلیون و 3۵0 هزار 
تن در ســال ۹۸ به بیش از ۷ میلیون تن ارتقا 
پیدا کرده است که نشان از موفقیت و تاثیر و 
جایگاه فولاد مبارکه در صنعت به ویژه صنعت 

فولاد کشور دارد.

اقتصاد دانش بنیان 
در اولویت برنامه ها

جعفــر قیصری، رئیــس شــرکت علمی و 
تحقیقاتی اصفهان، نیز در این نشست اظهار 
کرد: اقتصاد دانش بنیان یکی از نقاط کلیدی 
در اقتصاد مقاومتی است و در شرایط بحران و 
رشد اقتصادی توجه به این مقوله مهم مورد 
تاکید مقام معظم رهبری و سیاســتگذاران 
بوده است. بررسی روند توسعه اقتصاد دانش 
بنیان طی ۲0 سال گذشــته نشان می دهد، 
رشد اقتصاد دانش بنیان روند خوبی را پشت 
سر گذاشته است. وی افزود: یکی از مولفه های 
۵ گانه اقتصاد مقاومتی، توجه به اقتصاد دانش 
بنیان اســت که نمود آن در پارک های علمی 
فناوری و مجموعه های دانــش بنیان فناور 

هویداست.
رئیس شهرک علمی تحقیقاتی اصفهان گفت: 
فولاد مبارکه از ابتدای فعالیت شهرک یکی از 
پیمانکاران اصلی و همکار مستقیم شرکت ها 
بوده و قراردادهای بسیاری به صورت مستقیم 
و غیرمســتقیم با شــرکت های این شهرک 
منعقد کرده است؛ بنابراین می توان گفت فولاد 
مبارکه در توسعه شــرکت های دانش بنیان 
فعال در صنعت فولاد و تقویت و توسعه آن ها 
نقش پررنگی داشته است. جعفر قیصری گفت: 
یکی از ظرفیت های شهرک علمی تحقیقاتی 
برای همکاری با فولاد مبارکه، کمک به توسعه 

محصولات و همکاری در انجام پروژه های فولاد 
مبارکه و شرکت های زیرمجموعه مانند بهینه 
سازی خطوط، کمک به مصرف بهینه انرژی، 
تامین قطعات از طریق بومی ســازی آن ها و 
تکنولوژی های فرایند است. این توان و تجربه 
در شرکت های شهرک علمی تحقیاتی وجود 
دارد و انتظارمان این اســت که صنعت فولاد 
نگاه ویژه ای به این شــرکت ها داشته باشد و 
ارتباطات قوی تر و کارآمدتری در این خصوص 

داشته باشیم.
قیصری تصریح کرد: بســیاری از تجربیات 
موجود در شــرکت های فناور بــا همکاری 
کارشناسان گروه فولاد مبارکه و تلاش فناوران 
وصنعتگران این شرکت ها به وجود آمده است. 
این دانش، تجربه و توان فنی و مهندسی ایجاد 
شده یک ثروت ملی است که می توانیم از آن 
با حداکثر بهره وری اســتفاده کنیم و آن را به 
محصولاتی تبدیل کنیم که نیازهای کشور 
را رفع کند. وی ادامه داد: برای این مسئله هم 
نیاز است همکاری ها به شکل سازماندهی شده 
افزایش یابد و حمایت های لازم از شرکت ها 
صورت گیرد. کوتاه کردن زمان انعقاد قرارداد، 
انجام به موقع قراردادهــا و پایبندی به مفاد 

قرارداد از جمله این موارد است.
رئیس شــهرک علمی تحقیقاتــی اصفهان 
خاطرنشان کرد: علاوه بر مواد مطرح شده هم 
شهرک علمی تحقیقاتی و هم فولاد مبارکه 
منابع لازم برای حمایت از شرکت ها را در اختیار 
دارند. فولاد مبارکه باید با عقد قراردادها و کمک 
به تامین مالی شرکت ها از آن ها حمایت کند. 
قیصری خاطرنشــان کرد: شــهرک علمی 
تحقیقاتی اصفهان مجموعه ای با بیش از ۵۸0 
واحد فناور و دانش بنیان است که از این تعداد 
حدود 300 شرکت رشد یافته اند و جای خود را 

در صنایع کشور باز کرده اند.
رئیس شــهرک علمی تحقیقاتــی اصفهان 
گفت: ما برای اینکه یک شــرکت به مرحله 
رشد برســد حمایت های مختلفی از جمله 
ایده محــوری، مشــاوره، منتورینگ، فضای 
کاری توســعه، پژوهش و فناوری و فضاهای 
کار تولیدهای نیمه صنعتی و تسهیلات ارزان 
قیمت برای ورود به بازار پیش بینی کرده ایم. 
همچنین حمایت های توسعه محصول نیز 
برای این شــرکت ها وجود دارد که مقدار آن 
برای هر شرکت در سال جاری حداکثر 6۵0 
میلیون تومان تصویب شده است. وی درباره 
شــرکت های تخصصی فعال در حوزه فولاد 
و صنایع فلزی نیز اظهــار کرد: در حال حاضر 
حدود 40 شرکت با فعالیت و ارتباط تنگاتنگ 
با صنعت فولاد در این شهرک حضور دارند. به 
علاوه حدود 60 شرکت مستقر دیگر هم ارتباط 
موردی و غیرمستقیم با صنعت فولاد دارند. 
رئیس شهرک علمی تحقیقاتی اصفهان درباره 
نقش شرکت های دانش بنیان در بومی سازی 
محصولات و تکنولوژی هــای خارجی گفت: 
تاکنون حــدود 1۸00 محصــول و فناوری 
بومی سازی شده در صنایع مختلف در نتیجه 
فعالیت شرکت های مســتقر در این شهرک 
تولید شده است که بســیاری از آن ها قابلیت 

صادرات به کشورهای دیگر را نیز داشته اند.

 گزارش

  گزارش

 نوسان:عضو کمیته علمی ستاد 
ملی مقابله بــا کرونا گفت: بخش 
خصوصی در تهران بــا دریافت 
هزینه اکســیژن مورد نیاز مراکز 
درمانی را تامین می کنند اما شرکت 
فولاد مبارکه به صورت رایگان به 
این نیاز حوزه سلامت دست زده 
است که باید سرلوحه دیگر صنایع 

کشور شود. 
مسعود مردانی وضعیت کرونا در کشور 
را فوق بحرانی خواند و اظهار داشــت: 
بیشترین عامل بیماری در موج چهارم 
کرونا گونه جهش یافته انگلیسی است. 
وی افزود: ایــن گونه جهش یافته کرونا 
میزان سرایت بالایی دارد اما مرگ و میر 
آن مشابه گونه چینی است و امیدواریم 
گونه برزیلی به این وضعیت بغرنج دامن 
نزند. عضو کمیته علمی ستاد ملی مقابله 
با کرونا تصریح کرد: اینکه از روی علائم 
ظاهری فرد بتوان تشخیص داد ویروس 
کرونا انگلیسی، چینی یا برزیلی و غیره 
اســت، هنوز امکان پذیر نیست. وی با 
تاکید بر پیشــگیری از ابتلا به ویروس 
کرونا گفت: موج چهارم کرونا تحت تاثیر 
کرونای جهش یافته انگلیســی است و 
امیدواریم با واکسیناسیون بتوان انواع 
ویروس کرونا را مهار کرد. مردانی تاکید 
 PCR کرد: به طور کلی انجام تســت
برای تشخیص ویروس انگلیسی کرونا 
کافی نیســت و مراکز مرجع که قدرت 
دسته بندی ویروس را دارند؛ می توانند 
این ویروس را تشــخیص دهند و روند 
درمان به یک صورت است و تنها تفاوت 
در میزان شدید ســرایت گونه جهش 

یافته انگلیسی است.
فوق تخصــص بیماری هــای عفونی و 
گرمســیری در خصوص نقش ژنتیک 
در مبتلا شــدن به بیماری کرونا گفت: 
به احتمال زیاد حساسیت های ژنتیکی 
نســبت به گرفتن گونه هــای مهاجم 
ویروس کرونا و سویه های جهش یافته 
نقش به سزایی دارد اما تاکنون به دلیل 
جدید بودن این بیماری اطلاعات مستند 
در این باره منتشر نشده است. وی تاکید 
کرد: تفاوت های ژنتیکــی موجود در 
کشورهای مختلف نشــان داده است 
برخی کشورها کمتر و برخی کشورها 
نیز بیشتر به این ویروس واکنش نشان 
داده اند. عضو کمیته علمی ستاد ملی 
مقابله با کرونا تاکید کرد: عادی انگاری 
و بی توجهی مردم می تواند بر شــدت 
موج چهارم کرونا بیفزاید؛ چراکه برخی 
از افراد هم در نوبت هــای بعدی به این 
ویروس مبتلا شــدند و بیشترین آمار 
مرگ و میر در چهارده ماه اخیر به علت 
کرونا بوده اســت. وی با اشاره به اینکه 
ســفر و دورهمی های عیدنوروز سهم 
عمده ای در بروز موج چهارم کرونا داشته 
است، گفت: وضعیت موج چهارم تهران 
را به تعطیلی کشاند و در اصفهان هم با 
اعمال محدودیت های شــدید همراه 
شده است. مردانی بر این نکته تاکید کرد 
که بخش خصوصی پایتخت با دریافت 
هزینه در همکاری با دانشگاه های علوم 
پزشکی تهران اکسیژن مورد نیاز مراکز 
درمانی را تامین کرده اند و افزود: اینکه 
شرکت فولاد مبارکه به صورت رایگان 
اکسیژن مراکز درمانی استان اصفهان و 
برخی از استانهای کشور را تامین کرده 
است درخور تقدیر است و امیدواریم این 
مسئولیت اجتماعی ســرلوحه صنایع 

دیگر هم قرار گیرد.

industry

واحد احیا مستقیم فولاد سفیددشت با ثبت سومین رکورد متوالی تولید ماهیانه، بهار 
1400 را پشت سر گذاشت. مدیر عملیات این شــرکت با اعلام این خبر افزود: با تولید 
۸۲14۵ تن آهن اسفنجی در سومین ماه ســال، رکورد تولید ارتقا یافت که این میزان 
نسبت به رکورد اردیبهشت ماه، 104۵ تن افزایش تولید را نشان می دهد. ایمان سلیمانی 
تصریح کرد: با تولید این میزان محصول در خردادماه، تولید تجمعی سه ماهه نخست سال 

1400 نیز به میزان 1۲ درصد مازاد بر برنامه محقق شد.

ثبت سومین رکورد متوالی تولید ماهیانه در فولادسفیددشت
رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران با اشاره به اینکه شرکت فولاد مبارکه یکی از عوامل 
رونق اقتصادی کشور است، گفت: فولاد مبارکه با حفظ مسائل زیست محیطی از برکات استان 
اصفهان به حساب می آید. عبدالوهاب ســهل آبادی اظهار کرد: متاسفانه در کشور همه به 
شرکت فولاد مبارکه چشم دوخته اند و امیدوارند با ایفای مسئولیت های اجتماعی بتواند از 
تبعات زیست محیطی که متوجه مردم اصفهان شده، بکاهد؛ چراکه این واحد صنعتی از نظر 

تولید کمی وکیفی و صادرات پیشتاز است. 

فولاد مبارکه از برکات استان اصفهان است

الگویی برای
بخش خصوصی ثبت ۷۳ ركورد بی سابقه

 نوسان:مدیرعامل فولاد سنگان از هدف گذاری این شرکت برای 
استفاده از فناوری های نوین در جهت پایداری تولید و ارتقای کیفی 
محصول، بهره وری کل منابع، اجرای طرح های توسعه و متوازن سازی 

ظرفیت ها، توسعه بومی سازی و فناوری در سال ۱۴۰۰ خبر داد.
به گزارش نوسان و به نقل از روابط عمومی شرکت فولاد سنگان، علی امرایی ضمن 
بیان این مطلب افزود: ظرفیت واحد گندله سازی این شرکت ۵ میلیون تن در سال 
است و واحد گندله سازی برای تولید این مقدار گندله آمادگی لازم را دارد. بنابرابن 
با توجه به امکانات و زیرساخت های موجود جهت تأمین کنسانتره تا سقف ۲.۵ 
میلیون تن در این شرکت و امکان تأمین بقیه کنسانتره از سایر منابع موجود، برنامه 
و هدف گذاری تولید گندله در سال 1400 بیشــتر از سال گذشته در نظر گرفته 
شده است و انشالله با همت و تلاش روزافزون کلیه همکاران شاهد تحقق این مهم 

خواهیم بود.
مدیرعامل فولاد ســنگان درخصوص عملکرد شــرکت در زمینه ســودآوری 
افزود: این شرکت تا پایان ســال ۹۹ و با توجه به میزان فروش محصول تولیدی، 
شاهد افزایش ۲۵۵ درصدی سود بوده که با توجه به در نظر گرفتن ظرفیت های 
موجود و همچنین تأمین کنسانتره در داخل شرکت، باتوجه به راه اندازی کارخانه 
کنسانتره سازی و همچنین کاهش هزینه های استهلاک و حمل ونقل و...، ان شاءلله 
شاهد افزایش تولید گندله و متعاقبا سود سالیانه خواهیم بود. وی در ادامه با اشاره 
به اهمیت ساخت داخل به اقدامات این شرکت در زمینه بومی سازی اشاره کرد و 
گفت: در سال جاری با برنامه ریزی های صورت گرفته در زمینه مهندسی ساخت 
داخل و اجرای آن، شاهد روند روبه رشد بومی سازی قطعات و در آینده ای نزدیک با 

اعتماد بیشتر به توانمندی داخلی، شاهد قطع وابستگی خواهیم بود.
مدیرعامل فولاد ســنگان در خصوص عملکرد این شــرکت در حوزه توسعه و 
تکنولوژی گفت: پروژه احداث و راه اندازی کارخانه کنسانتره به عنوان عظیم ترین 
پروژه کنسانتره ســازی در شــرق کشــور به ظرفیت ۵ میلیون تن که به دست 
متخصصان داخلی و بدون حضور کارشناسان خارجی و همچنین تکمیل و اجرای 
طرح های توسعه ای و زیربنایی بیش از ۲0 پروژه در سال گذشته نویدبخش روند 
روبه رشد پروژه های زیرساختی موردنیاز و اساسی در این شرکت است. مدیرعامل 
فولاد سنگان در ادامه از توجه این شرکت به مسئولیت های اجتماعی گفت و افزود: 
التزام و پایبندی فولاد سنگان در صیانت و حفاظت از محیط زیست، دریافت لوح 
سپاس حفاظت از محیط زیست را به همراه داشته و این امر نشان از فرهنگ صنعتی 
نهادینه شده در کلیه ارکان این شرکت است و این روند در سال جاری نیز با شدت 

پیگیری و اقدام خواهد شد.
وی درباره برنامه های فولاد ســنگان به منظور ارتقای توانمندی کارکنان در سال 
جدید، عنوان کرد: مهندسی فرایندهای آموزش به منظور استقرار ایزو 1001۵، 
برنامه ریزی آموزش کارکنان، اســتقرار نظام مدیریت منابع انســانی مبتنی بر 
استاندارد 34000، مدیریت ارتقای شــغلی و تدوین دستورالعمل ارتقای افقی 
)مبتنی بر شایستگی فردی(، انتصابات، تدوین پروفایل شایستگی و تدوین و اجرای 
دستورالعمل مدیریت استعداد و جانشین پروری، مدیریت برنامه ریزی جابه جایی 
و چرخش شغلی، پیاده ســازی نظام مدیریت عملکرد و توسعه شایستگی های 
کارکنان، ارتقای مهارت های رهبری سطوح مدیریتی و فراخوان استفاده از استادان 
داخلی ازجمله برنامه های فولاد ســنگان در حوزه توســعه سرمایه های انسانی 
است. به گفته امرایی ایجاد مرکز توسعه ارتقای ســلامت جسم و روان در سطح 
شهرستان خواف و طرح خانه به خانه غربالگری کووید 1۹ در سال 1400 ازجمله 
اقداماتی است که این شرکت در راستای توجه به سلامتی جسم و روان کارکنان و 
خانواده های محترم ایشان انجام داده است. همچنین در خصوص اقدامات فولاد 
سنگان در عمل به مسئولیت های اجتماعی، التزام این شرکت به برنامه محوری 
همواره جزو اولویت های این شرکت بوده تا بتوان از نعماتی که خداوند به این منطقه 

ارزانی داشته، در راستای توسعه همه جانبه و متوازن منطقه بهره ببریم.

طرح های توسعه، بومی سازی و 
فناوری در اولویت 14۰۰

مهم ترین برنامه های توسعه فولاد سنگان تشریح شد؛

در نشست هم اندیشی فولاد مبارکه و شهرک علمی تحقیقاتی اصفهان مطرح شد:

فولاد مبارکه آماده گسترش چتر حمایتی خود از شرکت های دانش بنیان است

 نوســان: به گزارش اقتصادبازار، میزان 
فروش شــرکت فولادمبارکه در خردادماه 
امســال به میزان 1۲1,۲۹۸,۸۸0 میلیون 
ریال بوده اســت که از این میــزان فروش، 
محصولات گرم با فــروش 33۵ هزارتنی 
و درآمــد ۵۹,311,۷۷۷ تــن بالاتریــن 
ســهم درآمد را بــه خود اختصــاص داده 
است. میزان فروش شــرکت فولاد مبارکه 
در ۲ ماهــه نخســت امســال بــه میزان 
۲1۵,3۵۵,046 میلیون ریال بوده است و 

از این مقدار بازهم بالاترین حجم درآمد از 
فروش محصولات گرم بوده و بعد از آن نیز 
محصولات ســرد بالاترین رقم فروش را به 
ثبت رسانده اند. در مجموع می توان گفت 
که شرکت فولادمبارکه از ابتدای سال مالی 
جدید تا پایان خردادمــاه درآمدی برابر با 
336,6۵3,۹۲6 میلیون ریال داشته است 
که در مقایسه با مدت مشابه در سال گذشته 
1۲6,6۸۵,۲۸4 میلیون ریال بوده با رشد 

166 درصدی فروش همراه گشته است.

گفتنی است که شرکت فولادمبارکه در 3 
ماهه اول امسال توانسته است: محصولات 
گرم به میزان یک میلیون و 1۵1 هزار تن، 
محصولات ســرد به مقــدار 36۹ هزارتن، 
محصولات پوشــش دار ۷۹ هزارتن و سایر 
محصولات را به مقــدار ۵۷۷ هزارتن تولید 
کند. همچنین بیشترین محصول به فروش 
رســیده در این مدت محصــولات گرم به 
مقدار یک میلیون و 64 هزار تن و به ارزش 

1۸۲,۲۲۷,10۷ میلیون ریال بوده است.

میزان فروش شرکت فولادمبارکه در خردادماه بررسی شد؛

فروش فولاد مبارکه 1۶۶ درصد رشد کرد

نشست هم اندیشی مسئولان فولاد مبارکه و شرکت علمی و تحقیقاتی با حضور عباس اکبری 
محمدی، معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه، و جعفر قیصری، رئیس شهرک علمی و تحقیقاتی 
اصفهان برگزار شد. معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه در این نشست تاکید کرد: فولاد مبارکه آماده است تا چتر 
حمایت های خود از شرکت های دانش بنیان را افزایش دهد و تسهیلات لازم جهت همکاری بیشتر را فراهم کند اما 
کشش لازم از سمت مقابل نیز باید ایجاد شود. رئیس شهرک علمی تحقیقاتی نیز در ادامه بسیاری از تجربیات موجود 
در شرکت های فناور را حاصل همکاری کارشناسان گروه فولاد مبارکه و تلاش فناوران وصنعتگران این شرکت هاست.

هفته نامه نوسان
گروه صنعت

 نوسان :رئیس سازمان نظام مهندسی معدن استان اصفهان با اشاره به 
جایگاه نخست استان اصفهان از نظر تعداد معدن گفت: بالاترین راندمان 
صنعتی و معدنی کشور متعلق به »شرکت فولاد مبارکه« است و امیدواریم 

در تامین سنگ معدن پایدار این شرکت چاره اندیشی اساسی شود.
شهرام مبصر در گفت و گو با خبرنگار ایراسین با اشاره به اینکه اجماعی در صادرات 
مواد معدنی وجود ندارد، گفت: بخش خصوصی نسبت به صادرات مواد معدنی اقدام 
می کند و پس از آن اعلام می شــود؛ همین موضوع بر صادرات کمی و کیفی مواد 
معدنی تاثیر می گذارد. وی به نقش ارزنده و برجسته شرکت فولاد مبارکه در بخش 
صنعت و معدن کشور تاکید کرد و توضیح داد: شرکت فولاد مبارکه نقطه عطف و 
مهمترین جایگاه صنایع و معادن کشور را به خود اختصاص داده است؛ چراکه در حال 
حاضر با مدیریت دقیق مطابق با استاندارهای جهانی در عرصه تولید و صادرات کشور 

به فعالیت تولیدی مشغول است.
مبصر کمبود معادن معدنی پایدار از جمله سنگ آهن را یکی از چالش های صنایع 
فولادی برشمرد و تصریح کرد: شرکت فولاد مبارکه و ذوب آهن اصفهان در تامین مواد 
معدنی پایدار در مضیقه هستند که نیاز است به عنوان متولیان این بخش، چاره اندیشی 

کنیم؛ چراکه بالاترین راندمان و بازده تولید متعلق به شرکت فولاد مبارکه است.
 وی ادامه داد: اصناف در موج های گذشته شیوع کرونا اگرچه زیر بار تطعیلی رفتند، 
اما مهار این ویروس به دلیل رعایت پروتکل ها بود نه به واسطه تعطیلی واحدهای 

صنفی.

نقش برجسته فولاد مبارکه
 در معدن و صنعت کشور

رئیس سازمان نظام مهندسی معدن استان اصفهان:
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عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس گفت: اجرای این قانون حتمی است و 
جزییات آن بعد از تصویب به صورت شفاف اعلام خواهد شد. محسن علیزاده به رفع 
ایرادات این قانون و ابلاغ آن تا یک یا دو ماه آینده تاکید کرد و افزود: اجرای این قانون 
حتمی است، اکنون این قانون با برخی از ابهامات همراه است، اما پیشنهاد ما این 
است که شفاف سازی های لازم برای اجرای این قانون توسط سازمان امور مالیاتی 

انجام شود.

دارندگان گذرنامه های سیاسی و خدمت، خدمه وسایل نقلیه عمومی زمینی و دریایی 
و خطوط پروازی، دانشجویان شاغل به تحصیل در خارج کشور، بیمارانی که با مجوز 
شورای پزشکی جهت درمان به خارج از کشور اعزام می شوند، دارندگان پروانه گذر 
مرزی و مرزنشینان، جانبازان که برای معالجه به کشور های دیگر اعزام می شوند، زائران 
ایرانی به مقصد عراق و ایرانیان مقیم خارج از کشور که دارای کارنامه شغلی از وزارت 

تعاون کار و رفاه اجتماعی هستند، از پرداخت این مالیات معاف می شوند.

8 گروه از مالیات خروج از کشور معاف می شونداجرای قانون مالیات بر عایدی سرمایه تا 2 ماه آینده
 گزارش

 نوسان :معاون خرید شرکت ذوب آهن اصفهان خواستار آن شد تا به 
میزان تخصیص مواد اولیه به واحد های تولید کننده فولاد، تعهد عرضه 
محصول در بورس ایجاد شود. محمد جعفر صالحی افزود: ذوب آهن 
بزرگترین تولید کننده مقاطع تبدیل فولاد در غرب آسیا است و امروز 
با تولید ریل ملی و محصولات با ارزش افزوده بالاتر در تلاش است تا 

جایگاه واقعی خودش را بیابد.
وی بیان داشت: ذوب آهن ســه ورودی برای تولید چدن دارد، در سالهای 
گذشته کمیته پشــتیبانی زغال ســنگ در ایمیدرو به قیمت  گذاری می 
پرداخت، اما از سال ۹۷ پذیرفته شد قیمت زغال  سنگ به شمش خوزستان 

متصل شود و ضریب ۲6.۵ درصد برای آن در نظر گرفته شد. 
صالحی خاطرنشان کرد: همین مسئله در سال گذشته افزایش هزینه حدود 
1۵00 میلیارد تومانی را برای ذوب آهن به دنبال داشــت، سیاستگذاریی 
که امروز همه به نوعی معترض به آن هســتند اما راهی بی بازگشت است. 
وی بیان داشت: این مسئله سبب شــد تا در سال های گذشته شرکت های 
معدنی به سمت فولاد سازی و فولاد سازان به فاز اکتشاف معدن ورود کنند، 
از جمله ذوب  آهن به موضوع اکتشــاف ورود کرد کــه کاری هزینه بر و پر 
ریسک است که در اصل باید توســط حاکمیت و نه توسط بخش خصوصی 

انجام شود.
صالحی بیان داشت: مطابق اعلام ســازمان زمین شناسی ۲ میلیارد و ۷1۹ 
میلیون تن ذخیره سنگ آهن داریم که اگر با روش فعلی پیش برویم، پیش 
بینی می شود کمتر از 14 سال دیگر ســنگ آهن داشته باشیم، در حالیکه 
برنامه ۵۵ میلیون تنی تولید فولاد را داریم و باید مشخص شود چگونه قرار 

است به این منظور خوراک تامین شود؟ 
وی، اکتشــافات کمتر از ۵ تا ۷ متری را در کشــورمان یادآور شــد که در 
مقایسه با اکتشــافات عمومی بیش از ۲00 متر در جهان بسیار ناچیز است 
و تصریح کرد: نیازمند اقدامات جدی در این زمینه از ســوی دولت هستیم. 
معاون خرید شــرکت ذوب آهن، برخی از محدودیت های این شرکت را در 
ادامه یادآور شد و گفت: تامین سنگ آهن دانه بندی با عیار 60 درصد آهن، 
عدم بهره مندی از یارانه انرژی مشابه واحدهای فولادی، فعالیت با ۷0 درصد 
ظرفیت اسمی و قرار داشتن نام شرکت ذوب آهن و کالاهای زغال سنگ و 
کک در لیست تحریم ها، از جمله مشکلات اســت. وی بیان داشت: مطابق 
مصوبه سال ۹۸ ذوب آهن ســالیانه نیازمند یک هزار و ۷۵0 تن سنگ آهن 

دانه بندی است اما امروز کسی جوابگوی ما نیست .
صالحی یادآور شــد: معاونت معدنــی وزارت صمت بیــن ۷۵ تا ۸0 درصد 
نیاز معدنی مواد اولیه فولاد ســازان را تامین می کند، اما این مســئله برای 
ذوب آهن هیچ وقت به 10 درصد هم نرسیده اســت. به گفته وی، تاکنون 
هیچ فکــری برای زغال ســنگ و تولیــد فرومنگنز نشــده و کارخانجات 

فرومنگنز کشور تعطیل اند.
این مســئول ذوب آهن تصریح کرد: اگر برای خشکســالی و بی آبی فکری 

نشود مصیبت به بار خواهد آورد.
 وی در خصوص بورس کالا نیز خاطر نشان کرد: ذوب آهن نخستین خرید 
در بورس را از طریق حراج باز انجام داده و اعتقاد کامل به شــفاف شــدن 
قیمت ها در کل زنجیره فولاد داریم. صالحی تصریح کرد: دلالی و واســطه 
گری در کل زنجیره فولاد باید حذف شود، راهکاری باید برای تامین پایدار 
مواد اولیه پیش بینی شود و کشف قیمت در بورس کالا باید بر اساس عرضه 

کالا در بورس باشد. 

حذف واسطه گری
 در کل زنجیره فولاد

معاون خرید شرکت ذوب آهن اصفهان خواستار شد

 نوســان:طبق طــرح جدیــد 
مرکزی  بانک  مجلس،  نمایندگان 
به عنوان مرجع تنظیــم مقررات 
مبادلات رمزارز ها در داخل کشور 
شناخته شده و استفاده از رمزارزها، 
غیر از رمزارز ملــی، به عنوان ابزار 
پرداخت در داخل کشــور یا برای 
راه اندازی و اداره شــبکه پرداخت 

داخلی ممنوع خواهد بود.
جذابیت بازار رمزارز ها در دنیا و به ویژه در 
بین ایرانیان باعث توجه ویژه مجلس شورای 
اسلامی و سایر نهاد ها به این حوزه دیجیتال 
بوده است. علاقه چشــمگیر ایرانی ها به 
مبادلات رمزار زها منجر به طراحی طرحی 
با عنــوان »حمایت از اســتخراج رمزارز و 
ســاماندهی بازار مبادلات داخلی آن« در 
مجلس، با نظارت کمیسیون اقتصادی تهیه 

اعلام شده است.
طبق ماده اول طرح ذکرشده، بانک مرکزی 
مرجع تنظیم مقررات مبادلات رمزارز ها 
در داخل کشــور بوده و مکلف است ظرف 
سه ماه نسبت به ســاماندهی بازار داخلی 
رمزارز ها اقدام کند. همچنین رمزارزها، غیر 
از رمز ملی، به@عنــوان ابزار پرداخت در 
داخل کشور یا برای راه اندازی و اداره شبکه 

پرداخت داخلی ممنوع است.
وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز از سوی 
مجلس شورای اسلامی به عنوان کارفرمای 
صنعت استخراج رمزارز ها و مسئول صدور 
مجوز مزارع تعیین شده است. در ادامه این 
وزارتخانه مکلف شده است تا با همکاری 
وزارت اقتصــاد، نفت، نیــرو وارتباطات و 
فناوری اطلاعات پردازش مزارع استخراج 
رمزارز کشــور را به ســوی تولید درآمد 
ناخالص سالانه ۵00میلیون دلار در سال 
1401 ببرد و سپس رشــد 10درصدی 

سالانه را به همراه داشته باشد.
موظف کردن مزارع اســتخراج رمزارز به 
اعلام و گزارش میزان رمزارز تولیدی خود 
به بانک مرکــزی در تبصره-1 مــاده اول 
این طرح، شاید یکی از بحث برانگیزترین 
بخش های طرح مجلس برای ساماندهی 
در این حوزه باشد. دستورالعمل نحوه این 
نظارت نیز ظرف دوماه به تصویب شورای 
عالی مقابله و پیشگیری از جرایم پولشویی 
و تأمین مالی تروریســم با نظارت وزارت 
صمت و همکاری ســازمان نظام صنفی 

رایانه ای می رسد.
در تبصره-۲ ماده اول این طرح نیز اشــاره 
به این دارد که پروژه های احداث و توسعه 
رمزارز ها و صنایع وابسته مشمول اعطای 

تسهیلات صندوق توسعه ملی هستند.
همچنین طبق این طرح نیروی انتظامی 
نســبت به مهر و موم )پلمپ( واحد های 
غیرمجازی استخراج رمزارز و معرفی ذینفع 
این واحد ها به مراجع قضائی مکلف شده تا با 
همکاری اعلام وزارت صمت یا سازمان نصر 

اقدام لازم را در این خصوص به عمل آورد.
ماده آخر طــرح جدید مجلــس، مجوز 
مصرف انرژی از بورس انــرژی به صورت 
عقد قرارداد های دوجانبه با تولیدکنندگان 
داخلی و خارجی را به مزارع استخراج رمزارز 
داده است. همچنین این مزارع استخراج 
مجاز بــه ترانزیت برق مورد نیــاز یا مازاد 
مصرف هر دو ســقف نیاز مزرعه، از طریق 

شبکه سراسری برق هستند.
در تبصره-1 ماده آخر این طرح، نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی برای تامین برق مزارع 
استخراج رمزارز، وزارتخانه های نفت و نیرو را 
مکلف به تأمین برق و گاز مورد نیاز برای برق 
مصرفی مزارع اســتخراج کردند؛ و از آن سو 
مزارع هم وظیفه دارند تا برق و گاز مصرفی 
خود را با رمــزارز تولید شــده تهاتر کنند.

در طرح آبرسانی اصفهان بزرگ ۹ میلیون 
متر مکعب از میزان آب شــرب طی دوازده 
سال کاهش یافته اســت؛ به همین دلیل 
مدیریت آب شرب در اصفهان به صورت لیتر 
به لیتر صورت می گیرد و سعی شده تا آب به 
صورت عادلانه بین شهروندان و روستاییان 
توزیع شود. این را هاشم امینی، مدیر عامل 
آبفای اصفهان اعلام می کند و تاکید دارد: 
راه اندازی ســامانه دوم آبرسانی از نان شب 

برای اصفهانی ها واجب تر است.

راه برون رفت
 از چالش کم آبی

امینی مــی گوید: هم اکنون بیــش از ۸۷ 
درصد مشترکین خانگی کمتر از الگو آب 
مصرف می کنند و این امر بیانگر فرهنگ 
سازی مصرف بهینه آب در اصفهان است. 
وی با تاکید بر نهادینه کردن مصرف بهینه 
آب در جامعه خاطرنشــان ساخت: آبفای 
اصفهان هشت سال است که به طور مستمر 
در برنامه رادیویی جاری حیات مردم را به 
مصرف درست آب ترغیب می کند. امینی 
تامین پایدار آب شــرب جمعیتی بالغ بر 4 
میلیون و 400 هزار نفر در استان را ضروری 
برشمرد و اظهار داشــت: راه اندازی سامانه 
دوم آبرســانی از نان شــب برای اصفهانی 
ها واجب تر اســت چرا کــه درحال حاضر  
برای تامین آب شرب پایدار با کمبود 4٫3 
مترمکعب  آب در ثانیه مواجه هستیم . وی 
راه برون رفت از چالش کم آبی در اصفهان 

را بهره برداری از سامانه دوم آبرسانی دانست 
و گفت: انتظار می رود در آینده نزدیک با راه 
اندازی فاز اضطراری سامانه دوم آبرسانی، 
مشکل کاهش فشار آب در ۵۷ شهر و 3۸0 
روستای تحت پوشش ســامانه آبرسانی 

اصفهان بزرگ برطرف شود.

چاه های فلمن  
آب ندارند

از سوی دیگر،  معاون بهره برداری و توسعه 
شرکت آب و فاضلاب اصفهان با بیان اینکه 
با توجه به محدودیت جریــان آب زاینده 
رود، امــکان آبگیری ســریع و تغذیه چاه 
های فلمن وجود ندارد، گفت: متاســفانه 
امروز شــرایط مصرف و نیاز آبی اصفهان با 
منابع محدود موجود توازن ندارد، بنابراین 
از مردم برای گذر از تابســتان گرم، انتظار 
مدیریت مصرف آب را داریم. ناصر اکبری 
در گفت وگو با ایســنا در خصوص شرایط 
تامین آب شــرب اصفهان، اظهار کرد: به 
دلیل کمبود و نبود بارش ها در ســال آبی 
جاری و خشــکی بســیاری از چشمه ها، 
تا هفته گذشــته به حدود 30۵ روستا در 
استان اصفهان آبرسانی سیار انجام داده ایم 
و با تشدید شرایط خشکی و افزایش دمای 
هوا به طور قطع افزایش آبرســانی سیار به 
روستاها را خواهیم داشت. وی با بیان اینکه 
تا هفته گذشته شرایط تامین آب شرب در 
اصفهان متعادل تر بود، تاکید کرد: با توجه به 
گزارش هواشناسی از اوایل این هفته با روند 

افزایش دما مواجه هستیم تا جایی که حتی 
از دوشنبه این هفته تا دوشنبه هفته آینده 
دمای هوا به 41 درجه خواهد رسید که این 

مصارف آب را افزایش می دهد.
معاون بهره برداری و توســعه شرکت آب 
و فاضلاب اصفهان با اشــاره بــه اینکه به 
ازای هر یک درجه افزایــش دمای هوا در 
سامانه آبرسانی اصفهان بزرگ )۵۸ شهر و 
3۸0 روستا( حدود 300 لیتر مصارف آبی 
افزایش می یابد، تاکید کرد: از سوی دیگر 
با کمبود 3.۲ لیتر بر ثانیه منابع آبی مواجه 
هستیم که این شــرایط تامین آب شرب 
را ســخت تر می کنــد. وی تصریح کرد: 
متاسفانه امروز شــرایط مصرف و نیاز آبی 
اصفهان با منابع محدود موجود توازن ندارد، 
بنابراین از مردم انتظار مدیریت مصرف آب 
را داریم  تا بتوانیم از گذر گرم تابستان عبور 
کنیم. اکبری درباره جیره بندی آب شرب 
در اصفهان نیز، گفت: خط قرمز شرکت آب 
و فاضلاب این اســت که اصلا جیره بندی 
آب شرب را در دســتور کار نداشته باشد، 
البته با افت فشار محدود و شدید آب مواجه 
هستیم، بنابراین همواره ضرورت مدیریت 
مصرف منابع آبی از سوی مردم وجود دارد 
تا عدالت توزیع آب داشته باشیم. وی تاکید 
کرد: مردم برای تامین آب شــرب منازل 
مســکونی خود باید از پمپ و مخزن مجاز 
اســتفاده کنند تا شــبکه دچار توزیع آب 
چالش نشود و سایر شهروندان درگیر افت 

شدید و قطعی آب نشوند.

معاون بهره برداری و توســعه شرکت آب و 
فاضلاب اصفهان با اشاره به اینکه پمپ های 
غیرمجاز براساس بازدیدهای کنتورنویسان 
و یا گزارش های مردمی شناســایی و مورد 
پیگیری قرار می گیرند، افزود: متاســفانه 
وجود پمپ های غیرمجاز برای ما مشهود 
نیست، بنابراین فعالیت آنها موجب شوک 
به شبکه توزیع آب و مشکل تامین آب سایر 
شهروندان می شــود. وی گفت: به صورت 
روزانه گزارش های متعددی به واحد 1۲۲ 
شرکت آبفا ارائه می شود که با پیگیری در 
مرحله نخســت اخطار، سپس قطع موقت 
انشعاب آب و در نهایت با دستور مقام قضایی 
اقدام خواهد شد، اما مردم باید به طور ویژه 
در این خصوص با شرکت آبفا همراهی کنند.

اکبری با اشاره به آبرســانی سیار در برخی 
نقاط شــهر اصفهان، گفت: اگر افت فشار 
آب شدید باشد برخی طبقات دچار چالش 
آبرسانی می شوند، بنابراین ناچار به آبرسانی 
ســیار به صورت موقت هســتیم، البته در 
تلاشــیم هیچ نقطه ای از شــهر اصفهان 
نیازمند آبرسانی سیار نشود و اگر این اتفاق 
رخ داد با ســرعت، با تنظیم شبکه به دنبال 

رفع محدودیت می رویم. 
معاون بهره برداری و توســعه شرکت آب و 
فاضلاب اصفهان با بیان اینکه امروز براساس 
گزارش هواشناســی دمای هوای اصفهان 
در ساعت اوج مصرف 3۸ درجه پیش بینی 
شده است، افزود: اگر دمای هوا به 41 درجه 
برســد، حدود یک مترمکعب با کمبود آب 
مواجه می شویم که این شرایط تامین آب 
را سخت تر می کند. وی با تاکید بر ضرورت 
هر چه سریع تر ورود فاز اضطراری سامانه 
دوم آبرســانی اصفهان بزرگ، گفت: پیش 
از این اصفهان ظرفیــت 3.۲ مترمکعب بر 
ثانیه آبدهی چاه های فلمن را داشت که به 
سامانه اول آبرسانی اصفهان کمک می کرد، 
اما به دلیل خشک شدن رودخانه زاینده رود 
این چاه ها به طور کامل از مدار خارج شــد، 
بنابراین ظرفیت آبدهی چــاه های فلمن 
امروز به صفر رسیده اســت و امروز تنها از 
طریق تصفیه خانه باباشیخ علی و چاه های 
عمیق و نیمه عمیق داخل شهرها و روستا به 
)۵۸ شهر و 3۸0 روستا( آبرسانی می کنیم. 
اکبری درباره تاثیر بازگشایی دوباره زاینده 
و تغذیه دوباره چاه های فلمن، اظهار کرد: با 
توجه به محدودیت جریان آب زاینده رود، 
امکان آبگیری سریع و تغذیه چاه های فلمن 

وجود ندارد.
با توجه به افزایش سیر مهاجرت از استانهای 
چهارمحــال و بختیاری و خوزســتان به 
اصفهان و با بالا رفتن نیاز آبی این استان، به 
نظر می رسد بهره برداری هر چه سریع تر از 
سامانه دوم آبرسانی اصفهان بزرگ به عنوان 
یک ضرورت نه تنها برای مدیران اصفهان 
بلکه برای برنامه ریزان کشــور احســاس 
می شود و تنها هنگامی که تونل گلاب دو 
در مدار بهره برداری قــرار گرفت، می توان 
امیدوار بــه تامین پایدار آب شــرب مردم 

اصفهان در تمام فصول بود.

مدیریت لیتربه لیتر
آبرسانی اصفهان بزرگ با عدم بهره برداری از سامانه دوم آبی به مرز اضطرار رسید؛  گزارش

درآمد نیم میلیون دلاری 
ایران از رمزارز ها 

citizen

هاشم امینی می گوید: راه اندازی سامانه دوم آبرسانی برای اصفهان از نان شب هم واجب تر است

سامانه دوم آبرسانی اصفهان بزرگ و یا همان گلاب دو در سال ۸۶ باید به اتمام می رسید و تحویل 
شرکت آب و فاضلاب اصفهان می شد؛ اما به دلایل اداری و برخی مجوزها این پروژه مهم هنوز به 
اتمام نرسیده است. طرحی که بعد از اتمام، در چارچوب یک طرح پدافند غیرعامل، موجب حل 
مشکل جمعیت ۴ میلیونی استان اصفهان خواهد شد. اما به نظر می رسد تامین آب شرب اصفهانی ها به اما و 
اگر طرحی وابسته است که گویا طی یک دهه گذشته حواشی بسیاری را پشت سر گذرانده و همچنان نیز  می 
گذراند. طرحی  که هر بار نمایندگان استان مجاور با سنگ اندازی از سرعت اجرای آن می کاهند. اینروزها حیات 
و ممات اصفهان به آب گره خورده؛ آنچنانکه مدیر عامل آبفای اصفهان می گوید: راه اندازی سامانه دوم آبرسانی 

از نان شب برای اصفهانی ها واجب تر است.

هفته نامه نوسان
گرو  ه صنعت

 نوســان: انتخابات خانه صنعت، معدن 
و تجارت اصفهان برگــزار و اعضای هیات 
مدیره و بازرس با رای اعضای این تشــکل 

انتخاب شدند.
به گــزارش اقتصادبازار و به نقــل از خانه 
صمت اســتان اصفهــان، مجمع عمومی 
عادی ســالیانه این خانه روز ســه شنبه 
هشــتم تیرماه با حضور نماینده سازمان 
صمت اســتان به عنوان ناظر و نمایندگان 

انجمن ها و شــعب عضو خانــه برگزار و 
اعضای هیئت مدیره برای سه سال آینده 
برگزیده شــدند. در این جلسه پس از ارائه 
فعالیت های یک سال گذشته خانه صنعت 
، معدن و تجارت اســتان اصفهان توسط 
عبدالوهاب ســهل آبــادی رئیس هیئت 
مدیره ، گزارش ســال مالی 13۹۹ خانه به 
جلســه ارائه و تصویب گردید. در ادامه این 
جلســه، ضمن معرفی کاندیدهای هیئت 

مدیره و بازرسین ، مجمع انتخاباتی برگزار و 
آقایان سید عبدالوهاب سهل آبادی، محمد 
اقارب پرست ، محمد رضا برکتین ، محمود 
تولایی ، رضا چینی ، مهــدی هراتیان فر، 
سید محسن پورسعید برای دوره سه ساله 
آینده بعنوان هیئت مدیــره خانه انتخاب 
گردیدند . همچنین آقایــان رحیم نصر و 
مسعود شهامت به عنوان بازرسین جدید 

خانه انتخاب گردیدند .

با برگزاری مجمع عمومی عادی سالیانه اعلام شد؛

هیات مدیره جدید خانه صنعت اصفهان برگزیده شدند

 نوسان :رئیس اتاق اصناف اصفهان گفت: اینکه دولت بخواهد هزینه 
قرمز شدن شهرها را از اصناف پرداخت کند، در حالی که نقش اصناف 

در انتقال ویروس کرونا تنها ۱۰ درصد است، اشتباه است.
رسول جهانگیری در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: دولت در این دوره باید به 
سمت محدود کردن فعالیت ها و خدمت رسانی بخش های مختلف خود پیش 
رود به این شــکل که آرام آرام در مراکز تجمعی خود محدودیت ایجاد کند و 
فعالیت ها را دورکار کند تا مراجعان برای انجام امور خود و تنها برای یک امضا 

به اداره و دستگاهی مراجعه نکنند.
 وی با تاکید بر اینکه در مــوج جدید کرونا باید پروتکل هــا را رعایت کنیم، 
تصریح کرد: در این شــرایط اگر کســی پروتکل ها را رعایت نکند باید با وی 

برخورد شود و دولت این بار نباید محدودیت ها را در بحث اصناف اعمال کند.
رئیس اتاق اصناف اصفهان با بیــان اینکه در این موج باید به ســمت انجام 
الکترونیکی امور پیش رفته و مراکز تجمعی خود را مدیریت کند، تاکید کرد: 
عملا اصناف تحمل این را ندارند که دولت در ســاده ترین، کم هزینه ترین و 
پرمخاطب ترین اقدام، برای مهار کرونا به صورت سراسری اصناف را تعطیل 
کند. به اعتقاد جهانگیری، در این موج جدید کرونا تنها باید با واحدهای صنفی 
که پروتکل ها را رعایت نمی کنند، برخورد شــود، نه اینکه صفر تا صد تمام 

صنوف را تعطیل کنیم.
 وی ادامه داد: اصناف در موج های گذشته شیوع کرونا اگرچه زیر بار تطعیلی 
رفتند، اما مهار این ویروس به دلیل رعایت پروتکل ها بود نه به واسطه تعطیلی 

واحدهای صنفی.

دولت
 نباید اصناف را تعطیل کند

رئیس اتاق اصناف اصفهان:
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اگـر بخواهیـم در روز صنعـت و معـدن، یکـی از مهمتریـن 
مسـائل و نیازهـای بخـش صنعت و تجـارت کشـور را طرح 
و برجسـته کنیـم، بـه نظر مـن، فراتـر از تحریمها، مشـکل 
اصلـی در فقـدان فکـر، اندیشـه، نظریـه، برنامـه و راهبـرد 
مشـخص در حـوزه صنعـت و توسـعه صنعتی اسـت که فعلا 
ایـن معضـل بنیادین زیـر لوای فضـای  تحریم هـای خارجی 
پوشـیده و مسـتتر مانـده اسـت. وزارت صنعـت، برخـلاف 
اغلـب وزارتخانـه هـای کشـور، دارای اهـداف و ماموریـت 
مشـخص توسـعه ای اسـت کـه اگـر ماموریـت آن در جهت 
رشـد و توسـعه صنعتی و تکنولوژیـک برآورده نشـود، اداره 
روزانـه آن در حـد رفع و رجوع امور کارکنـان و مراجعان، کار 

معمـول و پیش پـا افتـاده و شـاید بیهوده ای اسـت.

اگرچـه در عرصـه صنعـت نیـز مثل عرصه سیاسـت، افـراد خـلاق و متفکر 
و مسـتقل، خیلـی فضـای ظهـور ندارنـد و مطابق آخریـن گزارش سـازمان 
برنامه، وزارت صمت یکی از بیسـوادترین وزارتخانه ها شـناخته شـده اسـت، 
امـا خالـی از افـراد تحصیـل کـرده و آشـنا بـه فنـون روز هم نیسـت بـا این 
تفـاوت کـه از طنـز روزگار، مثـلا افـراد دارای دکتـرای تخصصـی به سـمت 
کارشـناس امور اداری رانده می شـوند و افراد دارای مدرک سـیکل، به مقام  
مدیـری و یـا مشـاوری وزیـر برکشـیده می شـوند و به حکم  هـوش خود و 
بـی هوش کردن وجدان عمومی، سـر رشـته امور تخصصی و پیچیـده را در 

دسـت دارند! 
بیان این جمله از باب »ادخال سرور« و تفریح نبود. 

لطفا نخندید! 
چـون آنچـه برای شـما موجـب خنده اسـت برای مـا واقعیتی غـم انگیز اما 

سـاری و جـاری اسـت کـه روزانه بـا آن زندگی مـی کنیم !
بـه رغـم اینکـه طی سـه سـال اخیـر، تغییرات مکـرر مدیریتـی و نیـز اداره 
محفلـی و دورهمـی، وزارت صنعـت، معـدن و تجـارت را از نفـس و اعتبـار 
انداختـه اسـت، امـا با همین حال، عـاری از مدیران و کارشناسـان دلسـوز و 

پرتـلاش هم نیسـت. 
چنـد هـزار مدیر و کارشـناس و کارمند هر روز صبـح  اول وقت در محل کار 
حضـور مـی یابنـد و طبق معمول به چنـد هزار مکاتبه و مراجعه پاسـخ می 
دهند و در چند صد جلسـه و همایش و میزگرد شـرکت می کنند و عصرها 

بـا تن خسـته،  بای بای کنـان از محل کار خارج می شـوند.
اگـر معیـار ارزیابـی عملکـرد بخـش صنعـت، افتتـاح طـرح هـا و پروژهـا و 
واحدهـای تولیـدی و خلاصه بوسـه قیچـی بر رمان هـای قرمز باشـد که از 
ایـن بابـت نیـز وزارت صنعـت، معـدن و تجـارت در ظاهر چیزی کـم ندارد؛ 
حتـی در ایـن زمینـه، برخی گفته هـا و حرکات اضافـی هـم دارد، در حدی 
کـه بسـیاری از مقامـات ارشـد کشـور را دچار تردید کرده اسـت کـه آیا این 
اخبـار عملکردهـا و گزارش های روی کاعذ درسـت اسـت و یـا آن بیکاری و 
گرسـنگی و سـیه روزی کـه دامن بخش زیـادی از جامعه را گرفتـه و آنها را 

رو به قبله نشـان داده اسـت، صحـت دارد؟  
بـه گمـان من هر دو، درسـت اسـت. هم در این سـو کوشـش هایـی صورت 

مـی گیـرد و هم در آن سـو کشـش هایی در جریان اسـت. 
هـم طیـف وسـیعی از طبقات و اقشـار جامعـه در نابرابـری و نابرخـورداری 
اقتصـادی و تنگناهـای معیشـتی دسـت و پـا می زننـد  و هم اقتصـاد ایران 
در جـا مـی زند. اما مشـکل اینجاسـت کـه به دلیل فقـدان الگو و یـا راهبرد 
مشـخص توسـعه صنعتی، همه این حـرکات پراکنده ی دسـت انـدر کاران 
بخـش صنعـت، بـه تحرکـی یکپارچه، هدفمنـد و سـودمند در مسـیر فقر 
زدایـی و یـا رشـد اقتصـادی و صنعتی منجر نمی شـود و تاثیری ملموس بر 

سرنوشـت مـردم برجای نمی گـذارد. 
بنابراین، حتی اگر کسـی قصد و نیت خدمتی داشـته باشـد، کوشـش های 
او بدون در دسـت داشـتن نقشـه دقیق از مسـیر پیش رو، چرخیدن در دور 
باطـل و یـا رفتـن به کـوره راههای گمرا کننـده و اتلاف منابـع نفتی و کانی 

و انرژی کشـور است.
توسـعه صنعتـی با شـعر و شـعار یـا درود و سـرود و یا همایـش و نمایش و 

نیایـش اتفاق نمـی افتد. 
صنعـت عرصه مواجهه و محاسـبه علمی و عقلانی اسـت و مثل کشـاورزی 
اسـیر بـاد و بـاران و راز و نیـاز نیسـت. تمام کسـانی کـه با مقدمـات ادبیات 
توسـعه صنعتـی آشـنایی دارنـد، قطعا تصدیق مـی کنند که رشـد صنعت 
در هیـچ دوره ای از تاریـخ بـر »خـود رویـی« و یا حتی برخلاف دیـدگاه آدام 

اسـمیت بر»دسـت نامرئی« اسـتوار نبوده است. 
از اینـرو، مفهـوم »صنعتـی شـدن« در قـرن 1۸ و 1۹، در قـرن بیسـتم بـه  
مفهوم» توسـعه صنعتی« تغییر کرد تا تاکید شـود که هیچ کشـوری بدون 
برنامـه ریـزی و حسـاب و کتاب به توسـعه صنعت یعنی یکـی از مهمترین 

شـاخص های رشـد اقتصـادی و رفـاه اجتماعی دسـت پیـدا نمی کند.
بـاور کنیـم کـه در قـرن بیسـت یکم، بـاور پذیر نیسـت کـه بـدون برنامه و 
محاسـبه و پیـش بینـی دقیـق، حتـی در کسـب و کارهای خـرد موفقیتی 
حاصـل شـود؛ چه رسـد به اینکه بخواهد در حوزه اقتصـاد و صنعت به نتایج 

شـگفت آوری منتهی شود.
 از هیچ مقدمه نادرسـتی، نتیجه درسـتی بدسـت نمی آید. اگر صنعت این 
کشـور با نظریه و الگو و راهبرد اداره می شـد و برای همه شـرایط و اتفاقات 
تحریمـی و غیـر تحریمی پیش بینـی لازم صورت می گرفـت، اقتصاد ما به 
جـای پیونـد بـا اقتصاد جهانـی، باتصمیم سیاسـتمدارن فلان کشـور پیوند 

خورد. نمی 

کووبرکت.    1.واکسن 
۲.واکسن پاستور

رازی    3.واکســن 
فخــرا    4.واکســن 
سیناژن   ۵.واکســن 
6.واکسن اسپوتنیک 
ایرانی.  ۷.واکسن نورا

پرســش این اســت 
که چرا آلمان و ژاپن 
و کره جنوبی و سوئد و ســوئیس و ایتالیا و فرانسه و ترکیه 
و کشورهای دیگری که از نظر تولید محصولات دارویی و 
پزشکی از ما جلوتر هســتند؛ مدعی تلاش برای ساخت و 
تولید موفقیت آمیز هفت واکسن برای ویروس کووید 1۹ 

نیستند، اما ما با این حال و روز، مدعی هستیم؟
پرسش این اســت که چرا در آلمان و انگلســتان و ژاپن 
و کره جنوبی و ترکیــه و کانادا و چندین کشــور دیگر که 
گردش مالی  و اقتصادشــان از ما بزرگتر است، کمتر از ده 
بانک و موسسه اعتباری وجود دارد؛ اما در ایران که اندازه 
اقتصادش حتی یک پنجم آن کشورها نیست، تا چند سال 

قبل بیش از چهل بانک و موسسه اعتباری وجود داشت؟
پرسش این است که چرا در آمریکا و روسیه و چین و ژاپن 
و آلمان و امارات و هند و انگلستان و فرانسه و ایتالیا و کانادا 
و اندونزی و ترکیه و... که تعداد مسافرت های هوایی آن ها 

از ما بسیار بیشتر است و مســافر و هواپیمای مسافربری 
بیشتری دارند، دو یا سه خط هوایی ملی وجود دارد، اما در 
ایران که حتی ده درصد حجم پروازهای مســافربری آن ها 
را هم ندارد، حدود چهــارده ایرلاین داخلی وجود دارد که 
برخی فقط چند هواپیمای فرســوده اجــاره ای در اختیار 

دارند؟
پرسش این است که چرا در ایران بیش از ده شرکت بیمه 
درمان تکمیلی وجود دارد، اما خدمات آن ها رضایت بخش 
نیســت؟ چرا دولت ما ده ها شــبکه رادیویی و تلویزیونی 
داخلی و خارجــی راه انداخته و در کمیت با انگلســتان و 
روســیه و چین و آمریکا رقابت می کند، اما در محتوا حتی 
نیمی از مــردم جامعه خــود را راضی نکرده اســت؟ چرا 
تعداد دانشگاه  و دانشــجو و اعضای هیئت علمی کشور ما 
از بسیاری از کشورهای پیشرفته اروپایی بیشتر است، اما 
از خروجی آن ها خبری نیست؟)هند 1600 چین ۲۵00 
و ایران ۲600 دانشــگاه دارد!( و صدها چرا و چرای دیگر 
از این دســت!  چرا اینجا آفتابه و لگن هفت دست، هفت 

دسته؛ اما از شام و نهار خبری نیست؟ 
پاسخ در رانت و فســاد حاکم بر جامعه نهفته است. البته 
امیدوارم دولتمردان و وکلای مجلس بــرای مبارزه با این 
مشکل ســاختاری؛ پیشــنهاد اضافه کردن یک سازمان 
نظارتی جدید را ندهند؛ بــرای اینکه در تعداد این قلم هم 

ما از همه جلوتریم؟

فاطمه کاهي، سخنگوي شرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي در این رابطه گفت: تاکید 
شرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي این است که سوخت توزیعي نیازي به مکمل ندارد، 
این موضوع مربوط به تمام خودروها حتي خودروهاي خارجي مي شود و عرضه مواد افزودني 
و مکمل هاي بنزین در جایگاه هاي سوخت مورد تایید این شرکت نیست. به گفته وي، حتي 
استفاده از مکمل هایي که استاندارد کافي نیز دارند، توصیه نمي شود؛ چراکه بنزین عرضه 
شده در تمام جایگاه هاي عرضه سوخت کشور مطابق با استانداردها، تولید و توزیع مي شود. 

گزارش شرکت مشاوره کپجمیني نشان مي دهد تعداد میلیونرهاي دنیا علي رغم همه گیري 
ویروس کرونا از ۲0 میلیون نفر گذشته است. میلیونرهاي جهان روي هم رفته ۸0 تریلیون 
دلار )6۷ تریلیون یورو( ثروت دارند. تعداد افراد داراي ثروت خالص یک میلیون دلار در ۲0۲0، 
6,3درصد رشد داشت. کشورهاي داراي بیشترین میلیونر به ترتیب عبارتند از: امریکا، ژاپن، 
آلمان و چین. ثروت 1۵3۵000 میلیونر آلماني 4,۷درصد طي بحران کرونا افزایش یافته 
است، درحالي که 6۵۷۵000 میلیونر امریکایي شاهد 1۲,3درصد افزایش ثروت خود بوده اند.

ميليونرهاي دنيا زياد شدند!فريب پمپ بنزين ها را نخوريد
حال »صنعت« چطور است؟

  کارخانه دار 

 جامعه
دارایی

و اکنون واکسن نورا

نگاره

آینده پژوهی

توسـعه را نمی تـوان تعریـف کـرد، ولـی می تـوان 
مصادیـق آن را نشـان داد. بنیامیـن هیگینـز کـه 
شـاید از پـدران بنیانگذار توسـعه اقتصادی باشـد، 
یـک جمله معـروف دارد که می گوید توسـعه شـبیه 
زرافه اسـت، همـواره وقتی او را ببینیم می شناسـیم 
و می فهمیـم کـه زرافـه اسـت؛ امـا اگـر کسـی بـه 
مـا بگویـد کـه زرافـه را توصیف کـن، مشـکل پیدا 
می کنیـم و شـاید نتوانیـم تعریـف کنیـم. مـن نیز 
معتقـدم توسـعه به طـور دقیق قابل تعریف نیسـت.

اقتصـادی زیربنایـی  توسـعه  مـن  فکـر می کنـم کـه واقعـاً 
اسـت، کـه می توانـد توسـعه اجتماعـی و فرهنگـی را ایجـاد 
کنـد. کمیت هـا بایـد جمع شـوند و برهم انباشـته شـوند تا به 

تغییـرات کیفـی منجر شـوند. 
مثـلا در جوامعـی کـه فاقد توسـعه اقتصـادی هسـتند، ورزش 
و رسـانه ها در ایـران بـه دولـت وابسـته اند و مثـلا کافی اسـت 
کـه دولت به رسـانه ای کاغذ یارانه ای ندهد، آن رسـانه سـقوط 

می کنـد و تیم هـای فوتبـال آن از هـم فـرو می پاشـد.
مـا در تولیـد فولاد، سدسـازی، راه های شوسـه، پوشـش تلفن 
همـراه، بهره بـرداری از معـادن، صنایع دفاعی و ... رشـد مثبت 
داشـته ایم، امـا در زمینـه محافظت از خـاک و جنگل، وضعیت 

آبهـای زیـر زمینی و ... رکورد دار رشـد منفی هسـتیم. آیا مثلًا 
آن رشـدهای مثبـت ناپایـدار نیسـت؟ مثـلًا در شـهرهایی که 
ترتیباتـی بـرای تولیـد فـولاد داده ایـم، آیـا بـه زودی کارکنـان 

فـولاد از آب خـوردن محروم نمی شـوند؟ 
مـا بـرای ارزیابی وضعیـت ایران، شـدیداً نیاز به تئـوری داریم. 
اگـر تئـوری والرشـتاین را مبنـا قـرار دهیـم، دنیـای توسـعه 
تشـکیل شـده از مرکـز و پیرامـون، کانـون غـرب متشـکل از 
آمریـکا، اروپـا و اسـرائیل اسـت و کشـورهایی مثل عربسـتان، 
امـارات متحـده عربی، سـنگاپور، ترکیـه، کره جنوبـی در مدار 
نزدیـک بـه کانون غـرب گردش می کننـد و کشـورهایی مانند 

مکزیـک در مـدار دور کانـون غرب هسـتند. 
کانون شـرق متشـکل از روسـیه و چین اسـت که کشـورهایی 
ماننـد کـره شـمالی و کوبـا در مـدار نزدیـک ایـن کانـون قرار 
دارد و عـده ای معتقدنـد ایـران نیـز در مدار نزدیک شـرق قرار 
گرفتـه اسـت و در مدار دورتر شـرق کشـورهایی ماننـد ونزوئلا 
و نیکاراگوئه و برخی کشـورهای سوسیالیسـتی آمریکای لاتین 

و آمریـکای جنوبی قـرار دارند. 
کشـورهای کانونـی کمتـر خودشـان درگیـر جنـگ می شـوند 
و جنگ هـای نیابتـی را بـه عهـده کشـورهای مـدار نزدیـک 
می گذارنـد. بـه همین دلیل اسـت کـه جنگ هـای نیابتی برای 

آمریکا را عربسـتان در یمـن انجام می دهد 
و کشـورهای مـدار شـرق نیز در سـوریه به 

نیابـت از روسـیه وارد جنگ می شـوند.
داروینیسـم اقتصادی این اسـت که طبیعتاً 
دیپلماسـی،  در  چـه  و  تجـارت  در  چـه 
پایین تـر را  برتـر، قدرت هـای  قدرت هـای 
اسـتثمار می کننـد و ایـن به صـور مختلف 
مثـل رشـد نامتـوازن ظاهـر می شـود. در 
جاهایـی کـه کشـورهای کانون نیـاز دارند، 
بسـتر رشـدش را برای کشـورهای پیرامون 
بـاز می گذارنـد و مـواردی کـه نیـاز ندارند 
را تحریـم می کننـد و بخشـی از اقتصـاد را 

می خواباننـد.
در هیچ یک از مدارهای شـرق، دموکراسـی 
کهکشـان  در  چـون  شـود  وارد  نمی توانـد 
نزدیـک  مدارهـای  کانـون،  شـامل  شـرق 
و مدارهـای دور، آزادی هـا قطـره چکانـی 
وجـود دارد. شـما نمی توانیـد بگوییـد کـه 
یـک کشـور در مـدار شـرق اسـت و بـرای 
دموکراسـی تـلاش می کنـد. ایـن بی معنـی 
اسـت. چـون خـود کانون هـای شـرق هـم 

دموکراسـی را قبـول نـدارد. 
توسـعه اروپا و آمریـکا از طریق جامعه مدنی اش شـکل گرفت. 
پادشـاهان آن زمـان در مقابـل توسـعه و رنسـانس و  اکثـر 

روشـنفکری مقاومـت می کردنـد. 
دموکراسـی و سـاختارهای سیاسـی را درسـت کـرد و کامـلًا 
دربارهـا را نیـز کنتـرل کـرد. در جاهایی نیز کـه دربارها تن به 
کنتـرل ندادنـد، آنها را همچون انقلاب فرانسـه به زیر کشـید و 
جامعـه مدنـی راه خـودش را رفت. چین و کره جنوبی توسـعه 
دولـت محـور داشـته و ژاپـن بـه عنـوان یـک اسـتثنا دولت و 

جامعـه مدنی همـراه بودند. 
برعکـس اروپـا و آمریکا به لحـاظ تاریخی، جامعـه مدنی ایران 

بیسـت و چهارساله است. 
ممکـن اسـت بگوییـد کـه یک انسـان ۲4 سـاله جوان اسـت، 
ولـی جنبـش اجتماعـی یا تحـولات اجتماعی ۲4 سـاله، حتی 
کـودک هـم نیسـت و هنـوز نـوزاد اسـت. ولـی بـه طـور ویژه 
اینترنـت و دنیـای ارتباطـات باعـث شـد کـه این نـوزاد خیلی 
سـریع رشـد کند و شـرایط ایـران باعث شـده که ایـران امروز 
یـک جامعـه مدنـی فوق العـاده قـوی و مسـتحکم در اختیـار 
داشـته باشـد. بنابـر ایـن بـه نظـر مـن مـا توانایـی توسـعه از 

طریـق جامعـه مدنـی را داریم.

توسعه از منظر دکتر عبدالحسین ساسان

فیلترینگ کارتونیست
مبانی پول

 از دیدگاه میزس

آیـا پـول چیـز پوچی نیسـت؟ ما همه 
روزه کالاهایی کاملا قابل اسـتفاده را با 
دسـته ای کاغـذ سـبز کوچـک مبادله 
مـی کنیـم. امـا تنهـا پـول کاغـذی 
ایـن  از  کـه  نیسـت  پشـتوانه  بـدون 
جهـت عجیـب و غریـب اسـت. حتی 
پـول کالایی می تواند پیچیـده به نظر 

برسد.
چـرا مـردم کالاهـا و خدمـات خـود 
را در مقابـل سـکه هـای طـلا و نقـره 
ای کـه هرگـز واقعـا اسـتفاده نخواهند 
کـرد، مـی دهنـد. چنیـن سـکه هایی 
در مبـادلات بـی شـماری دسـت بـه 
دسـت می شـوند، و احتمـالا درنهایت 
هرگـز خدمتـی صنعتـی یـا تزئینـی 
ارائـه نخواهند کرد. چه رسـم شـگفت 

انگیزی!
تـا  باشـید  اقتصـاددان  نیسـت  لازم 
مزایـای اجتماعـی چنیـن ترتیباتی را 
ببینیـد. و از آنجایی کـه درحال حاضر 
همـه از پـول اسـتفاده مـی کننـد، هر 
فـردی هنـگام پذیرفتـن پـول از آن 
رو کـه اطمینـان دارد دیگـران نیـز آن 
از  دارد  انتظـار  پذیرفـت،  خواهنـد  را 
آن بهـره منـد شـود.اما چگونه شـروع 
کردیـم به پذیرفتـن پول؟ این سـوالی 
اسـت که مـن حتـی از زمـان کودکی 
از خـودم می پرسـیدم. در آغاز، به نظر 
مـی رسـد اولیـن شـخصی که پـول را 
پذیرفـت چنیـن اطمینانـی از قـدرت 
خرید آن در آینده نداشـته اسـت. پس 
چـرا آن را قبـول کـرده اسـت؟ به نظر 
می رسـد که به یک از خودگذشـتگی 
شـخصی برای رسیدن به نفع همگانی 

نیـاز بوده اسـت.
از متفکـران،  بـرای گـروه مشـخصی 
متقاعـد شـدن بـرای چنین فـداکاری 
مهمـی دلیل وجـود دولت اسـت. پس 
بـرای آنها، طبیعی اسـت که فکر کنند 
کـه دولـت بایـد اول پـول را نهادینـه 
کرده باشـد. تئوری دولت گرای ریشـه 
هـای پـول در بیشـتر تاریـخ اندیشـه 

اقتصـادی نظریـه غالـب بوده اسـت.
دولت گراها اشـتباه مـی کردند. اما این 
تنها یکی از مشـکلات بسـیاری اسـت 
کـه وضعیـت مایـوس کننـده تئـوری 
پولـی تـا اواسـط قـرن نوزدهم داشـته 
اسـت. کل حوزه این تئـوری اعوجاجی 
از بینـش هـای نامرتبـط بـود. کسـی 
نمـی دانسـت چگونـه آن بینـش ها را 
در یک سیسـتم جمع کنـد و بدتر این 
کـه چگونه تئوری پولـی را با بقیه علم 

اقتصـاد ادغـام کند.
کارل منگـر، بنیـان گـذار مکتـب اقتصاد 
اتریشـی، در اواخـر قـرن نوزدهـم شـروع 
کـرد به پـرده برداشـتن از رمـز و راز پول. 
صـد سـال پیـش در مـاه ژوئـن، بالاخـره 
لودویـگ فـون میـزس بـا اولیـن شـاه اثر 
خودش، یعنی کتاب تئـوری پول و اعتبار 
)1۹1۲(، گـره از ایـن کار گشـود. در ایـن 
رسـاله، میـزس یـک تئـوری برای ریشـه 
هـای حیـرت انگیـز پـول بنـا کـرد، کـه 
کامـل بود و بـه لحاظ درونـی یکپارچگی 
داشـت و بـه لحـاظ خارجی نیز بـا تئوری 
مـدرن اقتصـاد ذهـن گـرا بطـور عمومی 
هماهنـگ بـود. بـا ایـن کتـاب، میـزس 
پیروزی انقلاب مارژینالیسـتی را با تسری 
تسـلطش بر حیطه پولـی، تکمیل کرد. 
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